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U TOKU REALIZACIJA PROJEKTA  
„REGISTAR POSLOVNIH PROCESA“

AKTUELNOSTI

Cilj unapređenje 
poslovanja 

Miodrag Vuković

Oliver Kovačević

Projekat „ Registar poslovnih procesa“ počeo je u oktobru 2015. godi-
ne, kada je usvojena Odluka o vlasništvu nad poslovnim procesima. 
Ubrzo nakon toga formiran je i projektni tim na čijem čelu je Oliver 
Kovačević,glavni razvojni tehnolog u Sektoru za razvoj poslovnih teh-
nologija Direkcije za ICT. Izvršni rukovodioci su delegirali članove 
projektnog tima iz svojih organizacionih jedinica, koji su učestvovali u 
izradi Kataloga procesa, a nastaviće rad i u drugoj fazi na izradi odgo-
varajuće dokumentacije. Zadatak svakog člana tima je da identifikuje 
sve poslovne procese u svojoj OJ i u konsultacijama sa kolegama izradi 
nedostajuću dokumentaciju. 

- Projektom je predviđeno uspostavljanje sistema upravljanja poslov-
nim procesima u EPCG (BPM – Business Process Management) u 
cilju formiranja evidencije svih poslovnih procesa. Pravljenjem Ka-
taloga procesa, sa podacima iz Odluke o vlasništvu nad poslovnim 
procesima, obavlja se dokumentovanje procesa u obliku izrade dija-
grama (workflow) i operativnih procedura odnosno uputstava. Vrše 
se i analize postojeće software-ske podrške u postojećim sistemima 
(ERP, Billing, AMM,...) sa ciljem optimizacije procesa i unapređenja 
aplikativnih rješenja u segmentu obezbjeđenja što većeg stepena auto-
matizacije i uvođenja internih kontrola – kaže Oliver Kovačević. 

Prva faza realizacije projekta predviđala je izradu Kataloga procesa 
što podrazumijeva da se za svaki poslovni proces definiše vlasništvo, 
odgovorne osobe, odgovorne službe odnosno sektori, nivoi prioriteta 
i trenutni status postojanja dokumentacije koja precizno definiše svaki 
od procesa. 

U drugoj fazi planirana je izrada nedostajuće dokumentacije (opera-
tivne procedure i workflow) za sve poslovne procese evidentirane u 
Katalogu procesa.

- Realizacijom ovog projekta Kompanija će uspostaviti sistem upravlja-
nja nad poslovnim procesima koji predstavljaju izuzetno važan resurs. 
Optimizovani, dokumentovani i software-ski automatizovani proce-
si unapređuju poslovanje u svim organizacionim cjelinama EPCG u 
smislu efektivnosti, smanjenja troškova, sistema internih kontrola i in-
ternog/eksternog izvještavanja.  Pored toga, software-ski sistemi će se 

dodatno unaprijediti čime će biti obezbijeđen 
dodatni nivo automatizacije i izvještavanja u 
cilju donošenja adekvatnih poslovnih odluka – 
dodaje Kovačević.

Od posebnog značaja za Elektroprivredu su 
integracijski poslovni procesi, koji se sprovode 
horizontalno kroz organizacione jedinice i više 
poslovnih sistema (Billing, Oracle eBS, Zarade, 
Registri, Putni nalozi,...) u kojima treba jasno i 
precizno definisati odgovornosti i zaduženja.

Realizovana je prva faza projekta u kojoj je 
izrađena prva verzija Kataloga poslovnih 
procesa. U drugoj fazi planirana je izrada ne-
dostajuće dokumentacije za procese koji nisu 
adekvatno dokumentovani, a u trećoj fazi je 
predviđeno da na osnovu postojeće, ažurirane 
ili nove dokumentacije budu formirani zahtje-
vi za unaprijeđenje software-skih rješenja.

- Treba naglasiti da je ovaj projekat „stalnog 
karaktera“, jer će tim nastaviti sa radom, kako 
na Katalogu procesa, tako i na dokumentaciji 
poslovnih procesa. Svaki novi poslovni proces 
mora biti evidentiran u Katalogu i za njega 
urađena odgovarajuća dokumentacija. Tako-
đe, ukoliko se pojavi poslovna potreba za iz-
mjenama nekog poslovnog procesa (promjena 
nadležnosti, potreba za optimizacijom, novi 
poslovni sistemi,...) potrebno je napraviti revi-
ziju dokumentacije i uskladiti je sa napravlje-
nim izmjenama – zaključuje Oliver Kovačević.
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POSLJEDICA NEDOSTATKA PADAVINA  
U DECEMBRU 2015.

AKTUELNOSTI

Proizvodnja 
u januaru 
ispod plana

Marko Burić

Bilansom za januar 2016. godine predviđeno je da elektrane proizvedu 330 gWh električne energije, ali je 
ostvareno 78,8 odsto od plana - 260 gWh. na proizvodnju u hidroelektranama uticalo loše stanje aku-
mulacija, dok je te “pljevlja“ premašila plan.

Darko Krivokapić

Loše hidrološke prilike tokom decembra 2015. godine odrazile su 
se i na proizvodne rezultate u prvom mjesecu 2016. godine, pa su 
hidroelektrane proizvele oko 38 odsto manje električne enegrije od 
Bilansom planirane količine, dok je TE “Pljevlja“ premašila plan za 
skoro 4 odsto. Termoelektrana je proizvela 138 GWh energije u ja-
nuaru, što je za 5 GWh više od Bilansa (133 GWh). Hidroelektrana 
“Perućica“ proizvela je u januaru 86 GWh električne energije, što je 
73,5 odsto od Bilansa (117 GWh), dok je “Piva“ proizvela 36 GWh 
električne energije, odnosno 45 odsto od planirane proizvodnje (80 
GWh).

Koordinator za upravljanje proizvodnjom u Direkciji za upravljanje 
energijom, Darko Krivokapić, istakao je da se u 2016. godinu ušlo, 
kako sa “nižim“ akumulacijama, tako i sa “nižim“ dotocima na rije-
kama Zeta i Piva u odnosu na plan.

- Iako je na teritoriji Opštine Nikšić u januaru palo 219,5 litara po 
m2, što su količine nešto iznad prosjeka za ovaj dio godine (208 lit/
m2), ispostavilo se da to nije dovoljno da popravi opštu hidrološ-
ku situaciju. Značajnije padavine ostvarene su u dva navrata od po 
tri-četiri dana, što je donekle popravilo dotoke na rijekama i stanje 
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na rijeci Zeti. Ove pojave je veoma teško ispratiti i na pravi način 
ekonomski valorizovati. Realizacijom projekta “Prevođenje voda 
rijeke Zete u akumulaciju Krupac i spajanje akumulacija Krupac 
i Slano“ omogućilo bi bolju ekonomsku valorizaciju hidropoten-
cijala rijeke Zete. Takođe, ublažile bi se i posljedice koje izazivaju 
pojave stihijskih dotoka - objašnjava Krivokapić.

Izostanak formiranja obilnijeg sniježnog pokrivača na planinama 
tokom ove zimske sezone (novembar, decembar 2015. i januar 
2016) kolege u Direkciji za upravljanje energijom već tjera na raz-
mišljanje o mogućem scenariju za proljeće 2016. godine. 

- U slučaju nastavka loših hidroloških prilika tokom predstojećih 
mjeseci, Direkcija za upravljanje energijom će preduzeti potrebne 
korake za nabavku potrebnih količina električne energije, dozirano 
dijeleći rizik u smislu kretanja cijena električne energije. Tokom 
januara 2016. godine došlo je do pada fjučers cijena na svim berza-
ma električne energije – kako sljedeći kvartali, tako i godine koje 
slijede. Sve ovo je povoljna okolnost ako ste na strani uvoza, ali 
postavlja se pitanje šta da rade izvoznici (plasman viškova iz HE 
“Piva“) - zaključio je koordinator za upravljanje proizvodnjom.

u akumulacijama, ali nije bilo dovoljno da realizacija proizvodnje 
iz hidroelektrana bude na nivou planirane - naveo je Krivokapić.

U poređenju sa januarom prošle godine hidroelektrane su ostvarile 
lošije rezultate. HE “Perućica“ je proizvela ove godine oko 36 odsto 
manje električne energije nego u istom mjesecu 2015, kada je sa 
135 GWh premašila Bilans. HE “Piva“ ni prošle godine u januaru 
nije ostvarila plan predviđen Bilansom, ali je imala bolji rezultat 
nego u prvom mjesecu ove godine za 47 odsto (36 GWh u 2016, a 
68 GWh u 2015).

- Moramo istaći i činjenicu da je Termoelektrana nastavila sa do-
brim rezultatima, pa je u januaru proizvela više električne energije 
nego hidroelektrane zajedno. Proizvodnja u TE “Pljevlja“ u prvom 
mjesecu ove godine za svega 2 GWh električne energije manja je 
nego u januaru 2015. godine - naveo je Krivokapić.

Nedostajuće količine električne energije u januaru nadomještene 
su uvozom. U prvom mjesecu ove godine uvezeno je 95 GWh elek-
trične energije (band i vikend energija), dok je izvezeno 41 GWh 
(pik energije i dio noćne energije u danima kada su se pojavili veliki 
dotoci na rijeci Zeti). Zbog različitih okolnosti i varijaca na tržištu, 
iskorišćene su povoljne situacije, pa je prosječna cijena za izvoz bila 
12 € veća od prosječne cijene za uvoz.

Na proizvodne rezultate u narednim mjesecima sigurno će utica-
ti i količina sniježnog pokrivača na planinama, jer punjenje aku-
mulacija u aprilu i maju, posebno akumulacija HE “Piva“, zavisi od 
topljenja snijega, što će direktno uticati i na proizvodne rezultate.

- Topljenje snijega tokom aprila i maja obezbjeđuje umjerene i kon-
stante dotoke na rijekama, pa se sniježni pokrivač donekle može 
smatrati i jednim vidom rezerve - akumulacije, pa je i planiranje 
dotoka na rijekama olakšano, a samim tim i planiranje proizvodnje 
u hidroelektranama. Pojava sporadičnih obilnih kiša, kojih je po-
sljednjih godina sve više, izazivaju stihijske pojave dotoka, naročito 
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Domaćinstva za struju duguju 137 miliona eura
Ukupan dug domaćinstava na kraju prošle godine iznosio je 137 miliona 
eura, pri čemu je njegov trend rasta zaustavljen. Aktivnosti koje sprovodi 
EPCG, odnosno mogućnost otplate duga na više rata, kao i popusti za 
redovne platiše, daju rezultate, pa je trend rasta duga za kategoriju doma-
ćinstva zaustavljen, a u pojedinim opštinama bilježi diskretan pad.
Ukupan dug potrošača iz kategorije ostala potrošnja na kraju prošle go-
dine iznosio je 49 miliona eura. Poslovanje EPCG u najvećoj mjeri opte-
rećuju dugovanja domaćinstava, zbog čega se sprovodi čitav niz mjera 
kako bi se, imajući u vidu socio-ekonomske uslove, potrošačima olakšala 
otplata duga i izbjegla krajnja mjera - isključenje sa elektro mreže. 
Ukupan broj redovnih platiša krajem prošle godine iznosio je preko 162 
hiljade i njihov broj je svake godine u porastu. Najredovniji kupci su u 
Tivtu, Pljevljima i Budvi, dok je dug kupaca po osnovu računa za utroše-
nu električnu energiju najveći u Nikšiću, Bijelom Polju i Podgorici.
EPCG je omogućila onima koji imaju dug da ga otplate po izuzetno po-
voljnim uslovima i tako izbjegnu isključenje. Za domaćinstva je to akcija 
Podijelimo teret, a za preduzeća i javne institucije akcija “5 za 5”.  Na ne-
popularnu mjeru isključenja sa mreže potrošača EPCG se odlučuje kada 
je iscrpila sve ostale mogućnosti.

Region 2 – Podgorica:  
Rekonstruiše se NN mreža Progonovići
Krajem prošle godine počela je rekonstrukcija dotrajale niskona-
ponske mreže u Progonovićima, odnosno najnepouzdanijeg di-
jela mreže prema Komanskom brdu u dužini od oko 800 metara. 
Planirano je da se do početka ljeta zamijeni oko 20-tak drvenih 
stubova i ugradi gotovo kilometar samonosivog kablovskog sno-
pa, što će znatno popraviti pouzdanost i kvalitet napajanja tog 
područja.

Monteri na ledenoj Bjelasici
Monteri Službe za održavanje 35kV dalekovoda FC Distribucija Dejan 
Pupović i Radovan Jasnić su 19. i 20. januara na temperaturama znatno 
ispod nule i u uslovima koje je pogoršavao snažan vjetar, uspjeli da potpu-
no saniraju kvar na 35 kilovoltnom dalekovodu „Rijeka Mušovića“-Bjela-
sica“ koji napaja glavni repetitor Radio difuznog centra. 
Popravku odvodnika prenapona na Rijeci Mušovića - izvod prema Bje-
lasici nije omeo ni vjetar, ni - 28 stepeni Celzijusovih, a sanacija stuba na 
vrhu Bjelasice i prekida strujne veze na zateznom stubu rađena je sjutra-
dan, kad je vjetar stao. 
Do nepristupačnog vrha planine naši heroji 
stigli su helihopterom, da bi nakon iscr-
pljujuće intervencije do skijališta u Ko-
lašinu pješačili više od tri sata kroz du-
bok snijeg i na sibirskoj studeni. Ovakva 
posvećenost i odgovornost za divljenje 
je i svaku pohvalu.

IZMEĐU DVA BROJA
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Stručno osposobljavanje: Stigla nova generacija viso-
koškolaca
I ove godine u Elektroprivredi Crne Gore realizovaće se program Struč-
nog osposobljavanja. Čak 56 visokoškolaca prijavilo se da pripravnički 
staž odradi u našoj kompaniji, a na zajedničkom sastanku, 14. januara, 
pojavilo se 53. mladih ljudi.

Oni će u narednih devet mjeseci imati priliku da uče od iskusnih stručnja-
ka, a dobrodošlicu su im poželjeli izvršni direktor, Stefano Pastori, glavni 
finansijski direktor, Flavio Bianco, izvršni rukovodilac Direkcije za ljud-
ske resurse, Ranko Vojinović, izvršni rukovodilac Direkcije za upravljanje 
energijom, Momir Grbović, izvršni rukovodilac FC Snabdijevanje, Vladi-
mir Bojičić, izvršni rukovodilac FC Proizvodnja, Fulvio Ivo Guidi, izvršni 
rukovodilac Direkcije za pravne poslove, Zoran Rakočević i rukovodilac 
Sektora za ljudske resurse i opšte usluge u FC Distribucija, Magdalena 
Koružić-Vukčević.

Stefano Pastori je poručio visokoškolcima da će imati mnogo toga da na-
uče u EPCG te da su izabrali najbolju kompaniju u Crnoj Gori da obave 
stručno osposobljavanje.

- EPCG je najveća kompanija u Crnoj Gori, koja dobro posluje. Imaćete 
priliku mnogo toga da naučite. Na vama je da se pokažete i naučite posao. 
Nadam se da ću nekoga od vas vidjeti ovdje i na kraju godine - rekao je 
Pastori.

Ranko Vojinović je dodao da bi trebalo narednih devet mjeseci da svi 
iskoriste na najbolji mogući način, jer su došli u pravu kompaniju, gdje 
mogu da nauče mnogo toga.

Visokoškolci su istakli da im je čast što će se stručno osposobljavati u 
Elektroprivredi te da će se truditi da što više nauče od iskusnih kolega sa 
kojima će sarađivati u narednom periodu.

Marko Burić

Rekonstrukcija traforeona u Golubovcima i Tuzima:  
Bolji napon za mještane
Realizaciju projekta daljinskog očitavanja potrošnje električne energije 
kod 3.550 potrošača gradskih opština Golubovci i Tuzi pratila je u 2015.
godini potpuna rekonstrukcija traforeona u koje su ugrađivana pametna 
brojila. Tako su svi drveni stubovi zamijenjeni armirano-betonskim, a Al-
Fe provodnici samonosivim kablovskim snopom.
-Rekonstruisane su 32 niskonaponske mreže. Ugrađeno je ukupno 430 
armirano-betonskih stubova  i 41 hiljada metara SKS-a različitih presjeka 
– rekao nam je Rajko Fuštić, inženjer za nadzemne vodove.
On je istakao da na njima od tada praktično nije bilo intervencija jer nije 
dolazilo do kvarova, a naponske prilike su mnogo bolje, kao i očitanost 
mjernih mjesta. Znatno su smanjeni i gubici električne energije u tom 
dijelu konzuma sa ukupno 11.550 potrošača koji se napajaju preko 249 
trafostanica. 
Ukupna dužina 10 kilovoltnih dalekovoda je 135 km, a 10kV kablovskih 
mreža 34 km. Sve to održava svega devet montera, od kojih su šestorica 
starija od 50 godina. Rezultati iz prethodnog perioda potvrđuju njihovu 
posvećenost i odgovoran odnos prema poslu koji obavljaju.
A sve što je urađeno tokom prošle godine na ovom području  primijetili 
su i mještani koji su na svoj način to komentarisali. 
Jedan od njih iz sela Mojanovići bio je oduševljen što je sada „pritisak“ 
struje bolji, a jedna ushićena bakica rekla je da joj je “svijetlo mnogo bolje 
otkad je Distribucija „poperila“ novi direk,  a i više ne strepi da će joj onaj 
stari, koji je bila sa dvije strane „posošila“, panuti u baštinu“. 

Biljana Mitrović

Ekipa iz Tuzi: Bećović, Frljučkić i Ljuljanović  
(s lijeva na desno)

Ekipa iz Golubovaca: Crnogorčević,Klikovac, 
Jovićević i Čolević (s lijeva na desno)
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FC DISTRIBUCIJA U 2016.GODINI PLANIRALA VIŠEMILI
ONSKA ULAGANJA U PRIMARNU I SEKUNDARNU MREŽU  

DALEKOVOD

Dotrajali i preopterećeni 35 kV kabl od TS 220/110/35kV „Podgo-
rica 1“ u Zagoriču do TS 35/10kV „Centar“, poslije više decenija, u 
fazi je zamijene novim dužine 3,5km. Realizacijom ove investicije, 
vrijedne 360 hiljada eura, pouzdanije i kvalitetnije napajanje elek-
tričnom energijom imaće postojeći konzumenti, među kojima su i 
najznačajnije institucije Glavnog grada i države, a stvoreni su  uslo-
vi i za priključenje novih korisnika.
Prema riječima Ranka Vukovića, rukovodioca Sektora za razvoj i 
investicije FC Distribucija,  privodi se kraju i izgradnja 35 kilovol-
tnog kabla od „TS 110/35kV Bar-Bjeliši“ do TS 35/10kV „Popovići“ 
u dužini od oko 2,5 km. Razlog zbog kojeg se pristupilo ovom, 220 
hiljada eura vrijednom  projektu, proistekao je iz potrebe uklapa-
nja i puštanja pod napon novoizgrađene TS 35/10kV „Popovići“  u 
Baru, u koju je EPCG uložila milion i po eura. 
Vuković kaže da će Distribucija do kraja godine realizovati i izgrad-
nju TS 35/10kV „Klinci“ u Herceg Novom, sa uklapanjem u 35 i 10 
kV mrežu, jer su konačno stvoreni uslovi za početak radova na rea-
lizaciji ovog projekta, vrijednog 2,2 miliona  eura. Izgradnjom ovog 
objekta znatno će se poboljšati naponske prilike i stvoriti neophod-
ne pretpostavke za priključenje novih potrošača na hercegnovskom 
dijelu poluostrva Luštica.
- Korisnici električne energije na tom dijelu Luštice trenutno se 
napajaju preko 10kV nadzemnog voda, dužine oko 11 km, što ne-
povoljno utiče na pouzdanost napajanja električnom energijom. 
Izgradnja nove trafostanice će u znatnoj mjeri poboljšati kvalitet 
napajanja u tom dijelu konzuma, podsjetio je Vuković.
On je istakao da će do kraja godine biće izgrađena, odnosno potpu-
no rekonstruisana i TS 35/10kV „Pržno“ u Tivtu, koja električnom 
energijom napaja cijelo poluostrvo Luštica,  i Tivatski i Hercegnov-
ski dio, a na tom području je, kao što je poznato, planirana izgrad-
nja turističkih kompleksa visoke kategorije. U okviru ugovorenih 
radova predviđena je zamjena 35 i 10kV postrojenja i ugradnja dva 
transformatora od po 8 MVA.

INVESTICIJE ZA 
BUDUĆNOST

Prema njegovim riječima, u toku je, takođe, tenderska procedura 
za izgradnju 35kV kabla od TS 110/35kV Tivat do TS 35/10kV Ra-
čice, jer su na postojećem 35 kilovoltnom vodu česti kvarovi zbog 
dugog vijeka eksploatacije, pa predstavlja usko grlo, s obzirom na 
investicione planove na ovom području. Razlog više je što dio trase 
prolazi kroz tivatski aerodrom, a to otežava održavanje dalekovo-
da. Oko pet kilometara novog kabla postaviće se uz postojeću sao-
braćajnicu, a vrijednost investicije je 350 hiljada eura. 
Pored navedenih objekata koji su u fazi realizacije, objavljeni su 
pozivi za javno nadmetanje za izgradnju još četiri objekta primar-
ne mreže, u koje će biti uloženo preko 2,2 miliona eura.  Naime, 
prateći rastuće potrebe stanovnika Ulcinja za električnom ener-
gijom, EPCG je planirala izgradnju TS 35/10kV „Novi Ulcinj“ sa 
priključnim vodovima, vrijednu preko 2 miliona eura.  
- Postojeća trafostanica „Grad“ je preopterećena, a porast stan-
darda korisnika i povećanje vršnog opterećenja, kao i nedovoljni 
kapaciteti u transformaciji 35/10kV i nedovoljan broj TS 10/0,4kV 
na ovom području, te intenzivna izgradnja, razlozi su što stanje 
mreže ni izdaleka ne zadovoljava potrebe korisnika el. energije 
ovog najjužnijeg crnogorskog grada. Izgradnja TS „Novi Ulcinj“ 
je neophodna i zbog postojećih korisnika, i zbog budućih u užem 
gradskom jezgru, jer će se konačno zadovoljiti potrebni uslovi, 
kako u energetskom smislu, tako i u smislu zahtjeva tehničkih pro-
pisa – kaže Vuković. 
U planu je, takođe, rekonstrukcija 35/10kV trafostanica „Novi 
Obod“, „Šavnik“ i „Čanj“, koja se sastoji u zamjeni malouljnih pre-
kidača vakuumskim jer su mnogo pouzdaniji i tehniološki oprav-
daniji. Vrijednost ovih investicija je oko 150 hiljada eura.
-Pored ulaganja u primarnu mrežu, u toku je i javno nadmetanje za 
odabir najpovoljnijih ponuđača za realizaciju investicija u sekun-
darnu mrežu, vrijednih oko 2,2 miliona eura. Riječ je  o izgradnji i 
rekonstrukciji trafostanica 10/0,4kV i 10 i 0,4 kV podzemnih i nad-
zemnih mreža – kazao je, na kraju, Ranko Vuković.

Biljana Mitrović

predstoji izgradnja i rekonstrukcija više elektroenergetskih oBjekata koji će u velikoj mjeri moder-
nizovati mrežu i popraviti pouzdanost i kvalitet napajanja električnom energijom pripadajućih kori-
snika. 

Ranko Vuković
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REGION 2 – DANILOVGRAD  

DALEKOVOD

I u ovim zimskim mjesecima realizuju se brojni poslovi u opštini Danilov-
grad, koje izvode zaposleni u Distribuciji u Regionu 2.
Pod naponom će uskoro biti novoizgrađena TS „Šabov krug“, dok je za tra-
fostanice „Zagreda“ i „Mosori“ neophodno uraditi uzemljenje zbog prirode 
terena, nakon čega će se i ove dvije TS uvesti u sistem, što će znatno popra-
viti kvalitet napajanja potrošača na tim područjima. 
Jagoš Pupović, direktor Regiona 2, najavio je i kompletnu rekonstrukciju  
dotrajalog 10 kilovoltnog dalekovoda „Slap“, sa kojeg se napajaju 32 trafo-
stanice na području Vražegrmaca, Orje Luke, Frutka, Kujave i Zagorka. Već 
su otklonjeni neki kvarovi, a nakon završetka tenderske procedure u martu, 
nastaviće se radovi na ovom dalekovodu na kojem su u prethodnom perio-
du bili česti ispadi i problemi.   
Kompletno će se rekonstruisati još jedan dotrajali DV 10kV pored Krečane 
u Spužu, a planiran je i nastavak rekonstrukcije DV „Podgorica“ iz Podanja 
na kojem je već izvršena djelimična modernizacija ugradnjom riklozera i 
sekcionara.
Pored nabavke nove visokonaponske opreme za trafostanice „Đoko Kova-
čević“ i „Montex“ u Spužu, što je trenutno u proceduri, Pupović u konzumu 
Danilovgrada najavljuje početak izgradnje tri nove trafostanice (Frutak III, 
Ciglana i Grlić) u ovoj godini,  a potom još dvije (Stologlav i Pitoma loza), 
kao i rekonstrukciju dvije TS na području Daljma. Dio problema u Novom 
Selu riješen je postavljanjem podzemnog kabla, a kompletna rekonstrukci-
ja tog dalekovoda (DV 10kV Novo Selo) koji napaja pogone u Industrijskoj 
zoni, Bandiće i Komane, planirana je za 2018.godinu.
A da se kontinuirano održava i modernizuje i niskonaponska mreža potvr-
đuje podatak da je svaki ormar na stubnim trafostanicama u Danilovgradu 
zamijenjen novim. Pupović kaže da se na NN mreži radi sukcesivno, po tra-
foreonima, prema prioritetima, u zavisnosti od stanja mreže. 
On podsjeća da je kroz II fazu Projekta modernizacije mjerenja potrošnje u 
prošloj godini na području Danilovgrada izvršena kompletna rekonstrukcija 
20 traforeona sa oko 1.000 potrošača. Ove godine na taj način rekonstruisa-
će se još 18 traforeona sa oko 900 potrošača. 
Pored toga, jedan od važnih zadataka FC u narednom periodu biće sagleda-
vanje i optimizacija visokonaponske mreže u Danilovgradu u dijelu odvaja-
nja gradskog i prigradskog konzumnog područja na nove napojne vodove iz 
TS 35/10kV Danilovgrad. 

Ulaganja za  
bolje i sigurnije 
napajanje
Biljana Mitrović

STS „Šabov krug“

Jagoš Pupović
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CRNA GORA
Usvojen Zakon o energetici
Poslanici Skupštine Crne Gore usvojili su na zasijedanju održanom krajem prošle godine novi Zakon o ener-
getici. Ministar ekonomije,Vladimir Kavarić u svom komentaru istakao je da novi Zakon treba da otkloni neke 
nedostatke iz prethodnog.
Po njegovom mišljenju Zakon će pozitivno uticati na ispunjavanje obaveza energetskih subjekata, uvođenje 
novih snabdjevača električne energije, a doprinijeće i višem stepenu zaštite krajnjih kupaca. Zakonom se 
definišu prava i obaveze proizvođača električne energije, a posebno se uređuje i oblast proizvodnje električne 
energije iz obnovljivih izvora.

CDM

Srđan Mugoša: Do 2030. smanjićemo emisiju štetnih gasova za 30%
Krajem prošle godine u Parizu je održana konferencija Ujedinjenih nacija o klimatskim promjenama na kojoj 
su svjetski lideri dogovorili dugoročni sporazum o smanjenju emisije štetnih gasova. Jedna od teza koja se 
mogla čuti je da će bez agresivne akcije smanjenja emisije štetnih gasova budućnost biti neizvjesna sa poto-
pljenim državama napuštenim gradovima, i pustim oranicama.
U okviru napora da se ograniči globalno zagrijavanje Albanija planira da do 2030. smanji emisiju gasova 
11%, Bosna i Hercegovina 2, a Makedonija i Crna Gora čak 30%. Generalni direktor Direktorata za klimatske 
promjene, Srđan Mugoša, istakao je da je konferencija u Parizu nešto što je definitivno obilježilo 2015. godinu 
i da je konačno postignut fer prihvatljiv dokument za sve države svijeta.
- Crna Gora je dostavila svoj namjeravani nacionalno utvrđeni doprinos, do 2030. godine koji  iznosi 30% smanjenje emisije gasova. To je ono što smo se 
mi obavezali - rekao je Mugoša.

TV VIJESTI

Ugalj će zamijeniti skoro četvrtina domaćinstava
Za ekološko grijanje opredijelilo se oko 1.000 od ukupno 4.000 domaćinstava koja u Pljevljima koriste ugalj. 
Njima su tokom posljednjih dana prošle godine podijeljeni briketi i pelet. Riječ je o kratkoročnim mjerama za 
poboljšanje kvaliteta vazduha u zimskim mjesecima u Pljevljima. 
Za te potrebe Vlada je izdvojila 417.000 eura, a opština nabavila 3.000 tona briketa i 1.000 tona peleta. Prema 
rezultatima, može se očekivati da se aerozagađenje zamjenom uglja smanji 50 procenata. Privatna ložišta u 
analizama su prepoznata kao najveći zagađivač vazduha u Pljevljima. Slijede saobraćaj, industrija i geograf-
sko-klimatski faktori.

POBJEDA

U kabl ulažu 42 miliona
Najvažnija aktivnost Crnogorskog elektroprenosnog sistema u ovoj godini biće realizacija plana investicija od 
52 miliona eura, izjavio je predsjednik odbora direktora CGES-a Dragan Laketić.
- U fokusu je podmorska interkonekcija sa Italijom i planirano je da najveći dio posla bude završen u ovoj godi-
ni, što bi trebalo da košta 42 miliona eura rekao je Laketić. Obaveza CGES-a je izgradnja trafostanice ,“Lastva“ 
i dalekovoda ,“Lastva-Čevo“ i ,“Čevo-Pljevlja“. Ugovor za trafostanicu ,“Lastva“ je potpisan sa Simensom iz Beča 
i radovi teku po planu, tako da bi objekat trebalo da, praktično bude završen ove godine. Ugovor za dalekovod 
od Tivta do Čeva sklopljen je sa ,Iberdrolom iz Madrida - rekao je Laketić.

POBJEDA

Elektromreža Srbije kupila 10% akcija CGES-a
Javno preduzeće Elektromreža Srbije (EMS) kupilo je na Montenegroberzi, oko deset odsto akcija Crnogorskog elektropreno-
snog sistema (CGES) za 13,84 miliona eura.
Cijena po akciji je iznosila 95 centi, a prodato je ukupno 14,57 miliona dionica, kroz 197 transakcija. Cijena akcije CGES-a je 
porasla 9,2 odsto. Država Crna Gora je vlasnik 55 odsto akcija CGES-a, dok italijanska Terna posjeduje oko 22,09 odsto dionica.
Predstavnici preduzeća Elektromreža Srbije (EMS) u januaru su poslali zahtjev za sazivanje vanredne Skupštine akcionara Cr-
nogorskog elektroprenosnog sistema (CGES), sa prijedlogom da se izaberu novi članovi borda direktora. Prostora za unaprije-
đenje, kako su kazali, uvijek ima i to će svakako biti jedna od tema sastanka predstavnika EMS-a i CGES-a.

CDM

Italijani i Rusi traže naftu u Ulcinju
Prvorangirani na tenderu za istraživanje nafte i gasa u crnogorskom podmorju je italijansko-ruski konzorcijum koji čine firme Eni i Novatek, ocijenila je 
komisija Ministarstva ekonomije.
Tender je zatvoren u maju 2014. godine, a Ministarstvo ekonomije je odluku o prvorangiranom ponuđaču donijelo krajem decembra 2015. godine, nakon 
19 mjeseci. Na tenderu je ponuđeno 13 blokova, a četiri za koja je odabran Eni i Novatek nalaze se u Ulcinju, odnosno u dijelu Jadranskog mora koje pripada 
opštini Ulcinj.
Ministar ekonomije Vladimir Kavarić je nedavno najavio da će se u ovoj godini početi sa istraživanjem nafte i gasa u Jadranskom moru. Da bi se sa tim 
počelo, nakon objavljivanja rang-liste, potrebno je da se sastavi ugovor o koncesiji sa odabranim ponuđačem, koji mora da usvoji Vlada, a zatim i Skupština.
Koncesija će se izdati na 30 godina, a Skupština je prije zaključivanja javnog poziva za istraživanje i eksplotaciju nafte i gasa usvojila Zakon o porezu na 
ugljovodonike. Prema tom aktu, porez na ugljovodonike iznosiće 59 odsto, a od tog prihoda 20 odsto će ići u državni budžet, a 80 odsto u poseban fond za 
ugljovodonike.

PORTAL ANALITIKA
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DRŽAVNI SEKRETAR ZA EVROPSKE INTEGRACIJE I GLAVNI  
PREGOVARAČ, AMBASADOR ALEKSANDAR ANDRIJA PEJOVIĆ

INTERVJU

Plan je da  
za dvije godine  
budemo spremni  
             za zatvaranje 
           poglavlja Aleksandar Andrija Pejović

Marko Burić

otvaranje pregovora u oBlasti energetike u decemBru 2015. potvrđuje da smo u veli-
koj mjeri usklađeni s evropskim standardima u ovom poglavlju. ipak, pred crnom gorom 
je veliki Broj oBaveza, a reforme u energetskom sektoru i uključivanje u regionalno i 
evropsko energetsko tržište ostaće jedan od  prioriteta naše zemlje i u narednom peri-
odu - rekao je u intervjuu za list “elektroprivreda“ glavni pregovarač sa eu aleksandar 
andrija pejović.

U decembru prošle godine Crna 
Gora je otvorila pregovore sa 
Evropskom unijom u Poglavlju 
15 - Energetika. Šta nas očekuje 
u narednom periodu?

Poglavlje 15 - Energetika je, ako 
ne računamo 23. i 24. poglavlje 
koja se izdvajaju u okviru novog 
pristupa, prvo poglavlje koje je 
imalo početno mjerilo i koje smo 
otvorili. Podsjetiću da se mjerilo 
odnosilo na izradu Akcionog pla-
na za usklađivanje s Direktivom 
2009/119/EZ o obaveznim naft-
nim rezervama koja podrazumi-
jeva obezbjeđivanje naftnih rezervi koje odgovaraju 
količini za 90 dana neto uvoza. Radna grupa je, uz po-
dršku kolega iz Evropske komisije, intenzivno radila na 
izradi ovog plana koji je usvojen 23. aprila 2015.

U narednom periodu nas očekuje upravo sprovođe-

nje ovog akcionog plana, koji 
podrazumijeva kako zakono-
davno usklađivanje s pravnom 
tekovinom tako i obezbjeđiva-
nje nafte i/ili naftnih derivata. 
Imajući u vidu zahtjevnost 
pravne tekovine, ovu obavezu 
je potrebno ispuniti do 1. ja-
nuara 2023. Osim toga, Crnu 
Goru očekuje usklađivanje i 
sprovođenje izuzetno zahtjev-
ne pravne tekovine koja obu-
hvata III energetski paket, kao 
i evropskih standarda koji se 
odnose na oblast energetske 

efikasnosti.

Kako bismo realizovali sve obaveze iz evropske agen-
de, neophodno je ojačati administrativne kapacitete u 
svim nadležnim institucijama, a posebno u Ministar-
stvu ekonomije i Regulatornoj agenciji za energetiku. 

Od Crne Gore se očekuje 
sprovođenje Akcionog pla-
na o obaveznim naftnim 
rezervama, razdvajanje 
svih energetskih subjekata 
u skladu s jednim od mo-
dela predviđenih pravnom 
tekovinom i usklađivanje s 
pravnom tekovinom o ener-
getskoj efikasnosti. 

15.
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Konačno, kako je Evropska komisija ocijenila da tre-
nutni broj inspektora za adekvatnu kontrolu sprovo-
đenja obaveza nije dovoljan, potrebno je ojačati i ka-
pacitete Uprave za inspekcijske poslove.

U kojoj mjeri je Crna Gora dostigla evropske stan-
darde u oblasti energetike?

Otvaranje pregovora u oblasti energetike u decem-
bru 2015. potvrđuje da smo u velikoj mjeri usklađe-
ni s evropskim standardima u ovom poglavlju. Osim 
toga, bitno je istaći da stepenu usklađenosti s pravnom 
tekovinom EU u značajnoj mjeri doprinosi članstvo 
naše zemlje u Energetskoj zajednici, što je ocijenjeno i 
u svim izvještajima Evropske komisije.

Crna Gora je donijela sva strategijska dokumenta koja 
se odnose na planiranje u ovoj oblasti. Tu, prije sve-
ga, mislim na Strategiju razvoja energetike do 2030. 
godine, Nacionalni akcioni plan korišćenja energije iz 
obnovljivih izvora u Crnoj Gori za period 2014-2020, 
a svake dvije godine se donosi Akcioni plan energet-
ske efikasnosti. Kada je riječ o zakonskim propisima, 
na posljednjoj sjednici Skupštine u 2015. usvojen 
je Zakon o energetici kojim su prenijete sve glavne 
odredbe direktiva EU iz III energetskog paketa. Vlada 
je utvrdila i Predlog zakona o prekograničnoj razmjeni 
električne energije i prirodnog gasa kojim su prenijete 
odredbe regulativa EU iz trećeg paketa i nadamo se da 
će Skupština uskoro donijeti i ovaj zakon. Konačno, 
podsjetiću da je Skupština u decembru 2014. donijela 
Zakon o efikasnom korišćenju energije koji je uglav-
nom usklađen s evropskim zakonodavstvom. Takođe, 
Crna Gora je u velikoj mjeri usklađena s pravnom te-
kovinom iz oblasti nuklearne sigurnosti i naša zemlja 
kontinuirano dobija pozitivnu ocjenu za ovu oblast u 
evropskim izvještajima.

Kako energetski sektor predstavlja jednu od strategij-
skih grana crnogorske ekonomije, svjesni smo koristi 
koje dobijamo usklađivanjem s evropskim standardi-
ma. Stoga će reforme u ovom sektoru i uključivanje u 
regionalno i evropsko energetsko tržište ostati jedan 
od  prioriteta naše zemlje i u narednom periodu.

S obzirom na to da je Hrvatska posljednja zemlja 
koja je postala dio EU, koliko nam mogu pomoći 
iskustva te zemlje u nastavku pregovora?

Imajući u vidu da je Hrvatska posljednja zemlja koja 
je pristupila EU, za Crnu Goru je značajno njeno isku-
stvo iz kompletnog pregovaračkog procesa, a ne samo 
u ovoj oblasti. Istakao bih da je saradnja s kolegama 
iz hrvatskog pregovaračkog tima izuzetno dobra i da 
održavamo stalnu i redovnu komunikaciju u vezi s vo-

đenjem pristupnih pregovora. 

Kad je, konkretno, riječ o 15. poglavlju, usljed sličnosti 
dva sistema, za nas su veoma dragocjene hrvatske nau-
čene lekcije i relativno svježi primjeri koji su primjenji-
vi i na Crnu Goru. Tako nam je, prilikom izrade Akci-
onog plana za obavezne naftne rezerve, u velikoj mjeri 
pomoglo upravo hrvatsko iskustvo. Tako su kolege iz 
hrvatske Agencije za obavezne zalihe nafte i naftnih 
derivata novembra 2013. posjetile Crnu Goru i Rad-
noj grupi za izradu Akcionog plana za obavezne naft-
ne rezerve prenijele iskustvo o sprovođenju Direktive 
o obaveznim rezervama.

Možemo li očekivati sličnu dinamiku pregovora kao 
u slučaju Hrvatske, tačnije da za godinu i po zatvori-
mo 15. poglavlje?

Dinamika pregovora, u prvom redu, zavisi od naših 
unutrašnjih napora, tempa i kvaliteta reformi koje 
sprovodimo. Bitno je ukazati i na aktuelnost pitanja 
energetike danas, za razliku od perioda kada je Hrvat-
ska pregovarala. U prilog ovoj tvrdnji govori činjenica 
da je EU 2015. pokrenula inicijativu za realizaciju jed-
nog od najznačajnijih projekata u njenoj istoriji, a to je 
formiranje Energetske unije, a sve s ciljem da se Evropi 
i njenim građanima osigura povoljna, sigurna i održiva 
energija. 

O značaju energetskih pitanja za Evropsku uniju danas 
govore i završna mjerila koje je Crna Gora dobila. Na-
ime, od Crne Gore se očekuje sprovođenje Akcionog 
plana o obaveznim naftnim rezervama, razdvajanje 
svih energetskih subjekata u skladu s jednim od mo-
dela predviđenih pravnom tekovinom i usklađivanje 
s pravnom tekovinom o energetskoj efikasnosti. Tač-
nije, fokus je na sprovođenju koje zahtijeva i duži pe-
riod za realizaciju. S druge strane Hrvatska je dobila 
četiri završna mjerila koja su se uglavnom odnosila na 
usklađivanje s pravnom tekovinom i to: 1) donošenje 
novog Zakona o rudarstvu, 2) jačanje tržišta električ-
ne energije i gasa, 3) veće učešće obnovljivih izvora u 
proizvodnji električne energije i 4) nastavljanje jačanja 
administrativnih kapaciteta kako bi se adekvatno spro-
vodili zakoni o nuklearnoj sigurnosti. 

Uprkos zahtjevnijim zadacima, u pogledu daljeg uskla-
đivanja i sprovođenja pravne tekovine EU, naš plan je 
da za dvije godine budemo interno spremni za zatvara-
nje pregovora u ovom poglavlju. Pred Crnom Gorom 
je veliki broj obaveza, ali, imajući u vidu trenutni ste-
pen usklađenosti i posvećenost ispunjavanju zadataka, 
smatram da je ovaj plan realno ostvariv.
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Lovćen lojalnost program  jedinstvenim 
sistemom udruživanja osiguranja  i  
zbrajanja bodova povezuje osiguranja, 
čime ostvarujete popuste na:

• osiguranja kuće/stana 
• kasko osiguranja motornih vozila AK
• turistička osiguranja
• osiguranja odgovornosti…

Više polisa osiguranja,
veća ušteda.

Nova
osiguranja,
dvostruki bodovi

Već sa dva 
osiguranja
ste u programu

Lovćen 
lojalnost 
program
Udružite osiguranja, 
sakupljajte bodove 
i ostvarite 

do 50 % popusta
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NAGRADNA IGRA  
„NEKA VAS VOZI DOBRA ENERGIJA“

AKTUELNOSTI

„Ford mondeo“ 
kupcu sa Cetinja

Olivera Vulanović
Detalj sa izvlačenja nagrada u studiju RTCG

Na nagradnoj igri Elektroprivrede Crne Gore, pod nazivom „Neka vas vozi 
dobra energija“, glavnu nagradu automobil “ford mondeo“ dobila je Savka 
Perović sa Cetinja. Umjesto njega, nagradu je dobila Savka Perović sa Ce-
tinja.  Osim ovog  zavidnog zgoditka, sredinom januara, u studiju RTCG, 
izvučene su, kompjuterski, metodom slučajnog izbora pretplatnog broja 
i ostale vrijedne nagrade. U bazi za izvlačenje našlo se, oko, 161 hiljada i 
dvjesta domaćinstava, članova Zlatnog tima koji su 31. decembra imali u 
potpunosti izmiren dug za utrošenu električnu energiju. Proceduru izvla-
čenja obavila je komisija u sastavu: Eleonora Albijanić, predsjednik, koja je 
i izvlačila imena nagrađenih, kao i članovi Svetlana Crnogorac(FC Snabdi-
jevanje) i Jelena Ćeranić (IT Sektor).

Na ovoj atraktivnoj nagradnoj igri koju je naša kompanija pokrenula počet-
kom decembra prošle godine, pet vaučera za trgovinu u Roda marketima 
dobila su domaćinstva iz Bijelog Polja, Bara, Berana, Podgorice i Pljevalja. 
Dva sedmodnevna zimovanja za dvije osobe na Vučju kod Nikšića pripala 
su kupcima iz Kotora i Cetinja. Dva iPhone 6 telefona otišla su u Berane 

i Ulcinj, dok je petodnevni turistički boravak u Barseloni, za dvije osobe, 
pripao potrošaču iz Berana.

Ovo je samo prva u ciklusu od tri nagradne igre koje naša kompanija ima 
u planu tokom ove godine. Krajem januara krenula je nova nagradna igra 
„Neka vas vozi dobra energija“ 2 koja će imati četiri kola. U svakom od njih 
biće dodijeljen po jedan automobil, marke „ford fokus“. Prvi automobil biće 
dodijeljen u martu  i to kupcu koji na kraju februara uopšte ne bude imao 
duga na računu. Drugi automobil otići će u maju kupcu koji u aprilu podmi-
ri sav dug, treći u julu za onoga ko u junu izmiri sve svoje obaveze. Četvrti 
automobil odlazi u septembru u ruke onoga koji krajem avgusta plati svu 
utrošenu električnu energiju.

Treći ciklus nagradne igre „Neka vas vozi dobra energija“ planiran je za ok-
tobar 2016. godine kad će biti dodijeljen još jedan „ford mondeo“, uz mnoge 
druge nagrade, i to samo za članove Zlatnog tima, odnosno sve one koji 
od decembra 2015. do novembra 2016. godine budu u kontinuitetu plaćali 
račune za utrošenu električnu energiju.

Lovćen lojalnost program  jedinstvenim 
sistemom udruživanja osiguranja  i  
zbrajanja bodova povezuje osiguranja, 
čime ostvarujete popuste na:

• osiguranja kuće/stana 
• kasko osiguranja motornih vozila AK
• turistička osiguranja
• osiguranja odgovornosti…

Više polisa osiguranja,
veća ušteda.

Nova
osiguranja,
dvostruki bodovi

Već sa dva 
osiguranja
ste u programu

Lovćen 
lojalnost 
program
Udružite osiguranja, 
sakupljajte bodove 
i ostvarite 

do 50 % popusta

DOBITNICI NAGRADA

Vojislav Obradović, Berane (vaučer od 200€ 
za trgovinu u „Roda“ marketima)
-Drago mi je zbog nagrade, ipak, žalim što 
nijesam osvojio glavnu jer sam redovni platiša 
već 20 godina.

Valerija Vukanović, Podgorica ( nasljednica 
Spasoja Vukanovića na čije ime glasi brojilo)
-Nijesam očekivala da će biti izvučen moj 
pretplatnički broj. Prijatno sam iznenađena. 
Redovno plaćam potrošenu električnu energi-
ju od 2015. godine.

Glavna nagrada, „ford mondeo“, otišla 
je na ime Savke Perović sa Cetinja.

Pet dobitnika koji će trgovati vaučerima  
od po 200€ u „Roda“ marketima:

Esad Spahić. Bijelo Polje
-Prijatno sam iznenađen na-
gradom. Račune za električnu 
energiju redovno plaćam od kad 
znam za sebe.

Elsudin Bakija, Pljevlja (nasljed-
nik Behije Bakije)
-Veoma sam zadovoljan nagra-
dom jer sam već duže vrijeme 
nezaposlen. Redovno plaćam 
račune za električnu energiju.

Božidar Mijović, Bar
-U Zlatnom timu sam od početka. 
Redovno plaćam račune za po-
trošenu električnu energiju, kao, 
uostalom, i sve druge. Zahvalju-
jem na nagradi i želim uspješno 
poslovanje vašoj kompaniji.

Vojislav Obradović (Berane):  
Trgovina u Roda marketima

Valerija Vukanović (Podgorica): 
Bogat dodatak porodičnom budžetu

Arnela Spahić (Bijelo Polje): Sa 
osmijehom u kupovinu

Elsudin Bakija (Pljevlja): Vaučer u 
ruke nezaposlenog

Božidar Mijović (Bar): U kupovinu 
sa 200€
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NAGRADNA IGRA

Dva dobitnika telefona iPhone 6:

Dva dobitnika sedmodnevnog zimovanja za 
dvije osobe u Ski centru „Vučje“:

-Tanja. I. Tatar, Kotor
-Savo Bigović, Cetinje

Vehbi Lika, Ulcinj,
Nijesam se nadao nagradi, iznenađen sam. 
Redovni sam platiša od 2014. godine.

Jasmina Zujović, Berane (umjesto vla-
snika pretplatnog broja Amera Zujovića)
-Prijatno sam iznenađena. Račune za 
električnu energiju redovno plaćamo od 
2003. godine.

Jedan petodnevni aranžman  
za dvije osobe u Barseloni 

Vesko Obradović iz Berana:
Jako me je obradovala nagrada. Ipak, pokloniću je bliskoj osobi jer iz zdravstve-
nih razloga ne mogu putovati.

Vehbi Lika (Ulcinj): Do dobrog telefo-
na preko „čistog“ računa

Jasmina Zujović (Berane): Radovanje 
vrijednom telefonu

     Ova nagradna igra trajaće narednih osam mjeseci i imaće četiri kola. U svakom kolu dodjeljuje se po 
jedan automobil FORD FOCUS.

     Treća nagradna igra, planirana je za oktobar 2016. godine, kada ćemo pokloniti još jedan automobil Ford Mondeo uz 
mnoge druge nagrade, a u tom ciklusu pravo učešća imaće samo članovi Zlatnog tima, odnosno svi potrošači koji su od 
decembra 2015. do novembra 2016. godine redovno, u kontinuitetu, plaćali račune za utrošenu električnu energiju.

Više o nagradnoj igri "Neka vas vozi dobra energija 2" pogledajte u PRAVILIMA NAGRADNE IGRE na
www.epcg.com

OD 21. JANUARA NOVA NAGRADNA IGRA "NEKA VAS VOZI DOBRA ENERGIJA 2"

Prvi Ford Focus dodijeliće se u martu, a pravo učešća imaju sva domaćinstva koja na kraju februara ne budu imala 

dugovanja za utrošenu električnu energiju

Drugi u maju (za stanje duga 0¤ na kraju aprila)

Treći u julu (za stanje duga 0¤ na kraju juna)

Četvrti u septembru (za stanje duga 0¤ na kraju avgusta)   

ČETIRI AUTOMOBILA FORD FOCUS ZA DOMAĆINSTVA
SA DUGOM 0¤ NA KRAJU FEBRUARA, APRILA, JUNA I AVGUSTA.

SAMO ZA ČLANOVE ZLATNOG TIMA I FORD MONDEO U NOVEMBRU

FORD
FOCUS

SREĆNO! Vaša
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POBJEDA: IZ MINISTARSTVA EKONOMIJE SAOPŠTAVAJU DA 
EPCG POSTUPA ZAKONITO

DRUGI PIŠU

Elektroprivreda ima pravo po Zakonu o 
energetici i opštim uslovima za snabdije-
vanje električnom energijom da potrošača 
isključi sa mreže čak i zbog samojednog na 
vrijeme neizmirenog računa rečeno je Po-
bjedi iz Ministarstva ekonomije.

Oni ističu kako to, ipak, nije praksa ove 
kompanije, te da toj mjeri pribjegavaju tek 
kada se računi ,,nagomilaju. Direktorka 
Centra za zaštitu potrošača Olga Nikčević 
ranije je kazala Pobjedi da uprkos Zakonu, 
EPCG ne bi trebalo da isključuje struju 
građanima, jer smatraju da je po Ustavu 
pravo na struju jedno od osnovnih uslova 
za život. Sudeći prema navodima Mini-
starstva, to, ipak, nije tako.

Podsjećamo da je ovaj Zakon usvojen u 
parlamentu, da je dobio zeleno svjetlo 
nadležnih skupštinskih tijela među kojima 
su i oni koji se bave usaglašenošću predlo-
ženih akata, kao i da je prethodno prošao 

Potrošaču mogu da 
isključe struju i zbog 
jednog računa 

procedure u izvršnoj vlasti koje takođe, iz-
među ostalih, tretiraju i ovo pitanje obja-
snili su iz ovog Vladinog resora dodajući 
da je u formi nacrta i prijedloga, Zakon o 
energetici dobio zeleno svjetlo Energetske 
zajednice i Evropske komisije.

Centar za zaštitu potrošača naveo je da po 
Zakonu o zaštiti potrošača EPCG ne može 
da isključi potrošača koji je prigovorio na 
neki račun ili dug dok se ta stvar ne riješi 
na sudu, ali da se u praksi dešava da potro-
šači ipak bivaju isključeni.

EPCG, objašnjavaju iz Ministarstva eko-
nomije, ne može da isključi potrošača 
zbog računa čiji je iznos predmet spora 
u sudskom, vansudskom ili upravnom 
postupku, ali da je potrošač u obavezi da 
redovno plaća nesporne račune.

Ukoliko potrošač redovno plaća faktu-
re, ali određenu reklamira zbog iznosa, 

EPCG neće isključiti struju zbog tog jed-
nog spornog računa do okončanja postup-
ka. Međutim, ukoliko postoje neplaćene 
nesporne fakture, bez obzira na to što se 
reklamacija na tek pristigli račun obrađu-
je, EPCG ima pravo na isključenje navode 
iz Ministarstva.

Iz ovog resora objašnjavaju da je Zako-
nom propisano da ukoliko krajnji kupac 
ne ispunjava obaveze utvrđene ugovorom, 
odnosno računom za isporučenu ener-
giju, što znači ukoliko ne izmiri račun u 
roku od osam dana, snabdjevač je dužan 
da krajnjeg kupca prethodno upozori, a 
ukoliko kupac u roku od osam dana od 
dostavljanja upozorenja ipak ne izmiri 
obavezu, nalaže se prekid isporuke elek-
trične energije. Sve ove informacije, kako 
objašnjavaju, nalaze se na računu EPCG 
koji dobijaju potrošači, što je, takođe, oba-
veza definisana Zakonom.
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DOCENT DR VLADAN RADULOVIĆ,  
PROFESOR NA ETF-U U PODGORICI

INTERVJU

PRED SNAGOM 
PRIRODE 
POKLEKNU I 
NAJČVRŠĆI 
STUBOVI 

Docent dr Vladan Radulović

Biljana Mitrović
proizvodi novih tehnologija, sistemi za geografsko lociranje udara atmosferskih pražnjenja 
(linet, scalar itd.) prate kretanja grmljavinskih oluja i olakšavaju određivanje mjesta kvarova 
u slučajevima priBližavanja oluja nadzemnim vodovima,rekao je, između ostalog, u intervjuu za 
list elektroprivreda docent dr vladan radulović.

Da li je moguće nadzemne elektroenergetske vodove za-
štititi od havarija usled ekstremnih vremenskih uslova i 
kako? 
Najbolja zaštita izloženih elemenata elektroenergetskog si-
stema od uticaja vremenskih uslova je pravilno dimenzioni-
sanje prilikom njihovog projektovanja i izgradnje. Međutim, 
treba imati u vidu da ne postoji potpuna zaštita nadzemnih 
elektroenergetskih vodova od ekstremnih vremenskih uslo-
va, jer koliko god oni bili ekstremni, mogući su još ekstre-
mniji, pa se postavlja pitanje koje vremenske uslove usvojiti 
kao polaznu tačku prilikom projektovanja i dimenzionisanja 
elemenata sistema. Uz to, svako povećanje sposobnosti ele-
menata nadzemnih vodova da izdrže vremenske nepogode 
u direktnoj je korelaciji sa vrijednošću te investicije, a kasnije 
i troškova održavanja. Zato je pod znakom pitanja i ekono-
mičnost izgradnje nadzemnih vodova, sposobnih da izdrže 
ekstremne vremenske uslove. Dosadašnja praksa je nalagala 
da se elementi elektroenergetskog sistema, prije svega nad-
zemni vodovi i postrojenja na otvorenom, projektuju i izvo-
de prema maksimalnim vrijednostima uticajnih klimatskih 
uslova koji se pojavljuju na posmatranom mjestu u toku 5, 
eventualno 10 godina. Koriste se i iskustva iz eksploatacije 

postojećih elektroenergetskih vodova na posmatranom po-
dručju, kao i druge informacije sa terena, a u saradnji sa me-
teorološkim stručnjacima procjenjuju se potrebni parametri 
za projektovanje.

Krađa profila sa stubova odavno je problem elektroener-
getskih kompanija. Koliko ova pojava, u kombinaciji sa 
dodatnim teretom zbog leda i snijega, koji je ponekad više-
struko veći od propisanih parametara, ugrožava i sistem i 
elektrosnabdijevanje?
I pored toga što su nadzemni vodovi naponskih nivoa od 
1kV do 400kV u Crnoj Gori projektovani prema Pravilniku 
o tehničkim normativima za izgradnju nadzemnih elektroe-
nergetskih vodova nazivnog napona od 1 kV do 400 kV“ i što 
je dugogodišnja eksploatacija pokazala opravdanost primje-
ne predloga i preporuka za projektovanje iz ovog pravilnika, 
vezano za klimatske uslove, dešavaju se havarije nadzemnih 
vodova. Uzrok je, prije svega, kombinacija vremenskih uslo-
va koji nijesu prepoznati u Pravilniku, a posebno istovreme-
na pojava leda i snijega na provodnicima, kao i dejstvo vjetra 
na zaleđene provodnike. Tada se mogu pojaviti značajne sile 
na stubovima koje dovode do havarije, iako se prilikom  iz-
bora stubova uvijek ide sa određenim stepenom sigurnosti, 
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tako da mogu da „izdrže“ vremenske uslove koji su i nepovolj-
niji od ulaznih parametara prilikom projektovanja. 

Drugi uzrok koji može da doprinese i izazove havariju vodova 
je otuđivanje elemenata čelično-rešetkastih stubova, posebno 
u njihovom donjem dijelu. Uprkos naporima službi za održa-
vanje da se raznim tehničkim rješenjima spriječi otuđivanje 
pozicija stubova, takva dešavanja su sve češća, zbog čega su 
stubovi mnogo podložniji lomljenju, pa se čak i pri vremen-
skim uslovima za koje su projektovani može desiti havarija na 
njima. To se posebno uočava ako se analizira mjesto preloma 
stuba, koje je najčešće u donjem dijelu. 

Međunarodni standard IEC 60826 „Design criteria of overhe-
ad transmission lines“ prepoznaje situaciju dejstva vjetra na 
zaleđene provodnike kroz niz pravila u zavisnosti od definisa-
ne pouzdanosti voda. Bilo bi korisno napraviti analizu uticaja 
dejstva vjetra na zaleđene provodnike kritičnih nadzemnih 
vodova u Crnoj Gori, kako bi se provjerila njihova podložnost 
havarijama u ovakvim situacijama i eventualno preduzele od-
govarajuće mjere.

Smatrate li korisnim uspostavljanje kontinuiranog mjerenja 
određenih klimatskih parametara na specifičnim mikrolo-
kacijama kao jedne od mogućnosti ranog uočavanja poten-
cijalnih havarijskih događaja?
Iskustvo pokazuje da bi takvi podaci bili od velike koristi 
prilikom projektovanja i dimenzionisanja elemenata elektro-
energetskih vodova. Naime, podaci o vremenskim uslovima 
na određenom području dobijaju se sa meteoroloških stani-
ca koje su relativno udaljene. Često se za trase, naročito na 
terenima gdje se pojavljuju jaki i olujni vjetrovi, ne raspolaže 
referentnim podacima o brzini i smjeru vjetra, jer na trasi bu-
dućeg nadzemnog voda ili u njenoj blizini ne postoje meteo-
rološke stanice. U realnosti se može desiti da se na određenim 
mikrolokacijama, kao što su uvale, prevoji i sl. pojavljuju zna-
čajno ekstremniji vremenski uslovi nego oni koji se mogu uo-
čiti na širem području. Zbog toga bi bilo neophodno da se na 
određenim mikrolokacijama sprovodi kontinuirano mjerenje 
klimatskih parametara.

Koliko je brzi razvoj tehnologija i materijala kod izgradnje 
energetskih objekata uticao na njihov stabilniji rad u sluča-
ju vremenskih nepogoda? 
Razvoj novih tehnologija i materijala je prije svega uslovljen 
zahtjevima za povećanjem prenosnih kapaciteta nadzemnih 
vodova, njihovim nadzorom i monitoringom, a manje je okre-
nut povećanju pouzdanosti elemenata u slučaju vremenskih 
nepogoda jer je to prije svega određeno dimenzijama kompo-
nenti vodova.

Postoje, međutim nove tehnologije koje mogu da utiču na 
smanjenje trajanja prekida u isporuci električne energije kroz 
brže određivanje mjesta kvara i brže saniranje. Primjera ima 
dosta, a izdvojio bih sisteme za geografsko lociranje udara 
atmosferskih pražnjenja (LINET, SCALAR itd.) koji omo-
gućavaju praćenje kretanja grmljavinskih oluja i olakšavaju 

određivanje mjesta kvarova u slučajevima približavanja 
oluja nadzemnim vodovima. Novost u oblasti nadzemnih 
vodova su i montažni stubovi od lagane konstrukcije koji 
se u slučaju havarije mogu relativno brzo, kraće od jednog 
dana, sastaviti i poslužiti kao zamjena do opravke havari-
sanog stuba. 

Ipak nijesu rijetki slučajevi višednevnih havarijskih pre-
kida napajanja usljed nevremena i u najrazvijenijim 
zemljama?
Kao što sam rekao, nije ekonomski isplativo projektovati 
elemente sistema tako da mogu da izdrže najekstremnije 
vremenske uslove koji se pojavljuju jednom u 50 godina, 
jer bi se moglo desiti da se za vrijeme njihovog eksploata-
cionog vijeka nikada ne dese takvi uslovi. 

Zato međunarodni standard IEC 60826 definiše probabi-
listički pristup projektovanju nadzemnih vodova, za ra-
zliku od Pravilnika koji je u upotrebi kod nas i kod koga 
je dat deterministički pristup projektovanju nadzemnih 
vodova. Kada se vod projektuje po determinističkom 
pristupu, može se projektovati sa velikom sigurnošću, ali 
se nikad ne zna sa kolikim rizikom. Kod probabilističke 
metode proračun se vrši sa određenom vjerovatnoćom 
pojave opterećenja i sa određenom vjerovatnoćom nosi-
vosti konstrukcije (komponente voda) i koincidentna vje-
rovatnoća (proizvod ove dvije) i on daje vrijednost pouz-
danosti konstrukcije nadzemnog voda. Standardom IEC 
60826 su dati potrebni kriterijumi i modeli. 

EU forsira razvoj tzv. pametnih mreža. Kako vidite ra-
zvoj tog koncepta u Crnoj Gori i našto treba posebno 
staviti akcenat?
Osnovna prednost naprednih mreža u odnosu na pret-
hodne je integracija informaciono-komunikacione in-
frastrukture i tehnologija u procese monitoringa stanja u 
električnim mrežama i algoritama koji na osnovu dobi-
jenih podataka mogu da sprovedu odgovarajuće akcije u 
korist potrošača  i/ili snabdjevača. U Crnoj Gori početak 
razvoja naprednih mreža predstavlja sistem daljinskog 
očitavanja brojila. Ipak, ovim sistemom nijesu dostignute 
sve funkcionalnosti koje napredne mreže mogu da imaju 
i u tom pravcu vidim otvaranje mogućnosti za dalje una-
pređenje. 

Veliki je broj izazova koji će se u budućnosti naći pred 
energetskim mrežama. Tu je prije svega integracija ob-
novljivih izvora na svim nivoima: prenosnom, distributiv-
nom i čak potrošačkom nivou (tzv. mikro-mreže). Samim 
tim pojedini potrošači više neće biti samo pasivan ele-
ment sistema. Budući razvoj energetskih mreža će upra-
vo počivati na novim pravilima funkcionisanja sistema i 
odgovarajućoj automatizaciji odnosa svih učesnika (proi-
zvođača, snabdjevača, aktivnih i/ili pasivnih potrošača) u 
okvirima novih tržišnih pravila, kao i povećanju pouzda-
nosti napajanja i kvaliteta električne energije.
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Počela trgovina na hrvatskoj berzi električne energije
Hrvatska berza električne energije CROPEX počela je sa radom 10. februara 2016. godine.
Kako je saopšteno, uspostavljeno je dan unaprijed tržište električne energije, a prosječna cijena električne energije izno-
sila je 23,43 eura po MWh električne energije, dok je 11. februara 2016. godine prosječna cijena iznosila 28,22 eura po 
MWh električne energije.
Direktor Hrvatske berze električne energije (CROPEX), Silvio Brkić, izjavio je da je ovo značajan datum za razvoj tržišta 
električne energije u Republici Hrvatskoj. On je istakao da je po prvi put veleprodajna cijena električne enegije transpa-
rentna, kao i da će u narednom periodu biti realizovane aktivnosti usmjerene na potpunu integraciju Hrvatskog tržišta 
električne energije u dan unaprijed i unutardnevno tržište električne energije.

MONDO.RS

SEEPEX startuje 17. februara
Od 17. februara počinje operativni rad berze električne energije u Srbiji i jugoistočnoj Evropi Sepeks (SEEPEX), čime će 
se povećati obim trgovine električnom energijom u cijelom regionu, najavila je ta berza.
Kako se navodi u saopštenju, testiranje učesnika je uspešno obavljeno i rješavanje preostalih regulatornih pitanja je u 
finalnoj fazi.
“Pokretanje tržišta Sepeks biće veliki korak ka stvaranju uslova, odnosno odgovarajućeg rješenja za uspostavljanje regi-
onalnog tržišta električne energije u jugoistočnoj Evropi. To je korak koji se već dugo očekuje, kako od strane zaintere-
sovanih strana u okviru zemalja Energetske zajednice, tako i od strane učesnika na ostalim tržištima električne energije 
u Evropi”, piše u saopštenju.
Sepeks je formiran kao zajedničko ulaganje srpskog operatora prenosnog sistema Javnog preduzeća Elektromreža Srbije 
(EMS) i Evropske berze električne energije EPEX SPOT u cilju osiguranja transparentnog i pouzdanog mehanizma za formiranje veleprodajne cijene na tržištu elek-
trične energije, putem uparivanja ponude i potražnje po pravičnoj i transparentnoj cijeni, uz sigurnost da će sve transakcije zaključene na toj berzi biti realizovane 
i plaćene. BETA.RS

Makedonija i Srbija povezane dalekovodom
Makedonija i Srbija su se energetski povezale 400 kilovoltnim dalekovodom od Štipa do Vranja. U izgradnju dalekovoda 
dugog 70 kilometara Makedonija je uložila 11 miliona eura, a tom energetskom vezom je obezbijedila snabdijevanje energi-
jom u narednih 20 do 30 godina. Izvršni direktor u Elektromreži Srbije (EMS) Branko Šumonja je istakao da je Srbija uložila 
oko 50 miliona eura u povezivanje sa energetskim sistemom Makedonije, ocjenivši da se preko ove interkonektivne veze 
povezuju i dva naroda.
Izgradnjom dalekovoda od Štipa do Vranja Makedonija je povezana sa četiri susjedne države preko pet interkonektivnih 
energetskih veza. Sljedeći projekat Vlade i MEPSO je povezivanje sa Albanijom.

BLIC.RS

Srbija: Građani plaćaju struju, problem je privreda
Generalni direktor Eletroprivrede Srbije (EPS) Aleksandar Obradović rekao je da građani redovno izmiruju dugove prema 
EPS-u, na čemu im se i zahvalio, ali je istakao da problemi postoje sa naplatom od privrede. 
- Naša naplata kod dijela građana je veoma uspješna. Mi smo praktično na nivou koji odgovara regionu i tu nemamo većih 
problema - rekao je Obradović.
Međutim, kako tvrdi, problemi su prisutni sa potrošačima iz privrede.
Prema njegovim rečima, EPS je prošlu godinu završio sa pozitivnim poslovanjem, iako je planiran gubitak od više od 20 milijar-
di dinara, a kompanija je po raznim osnovama uplatila u državnu kasu oko 65 milijardi dinara prošle godine. Kako je objasnio, 
velika reorganizacija EPS-a prošle godine omogućila je da se rezultat u smanjenju troškova popravi za 14 milijardi dinara. ELEKTROENERGETIKA.INFO

RWE širi posao u Sloveniji
Austrijski Kelag, koji je u vlasništvu njemačkog RWE-a, potpisao je sa Elektrom Celje pismo namjere o strateškom 
povezivanju. Elektra Celje drži 23% slovenačkog tržišta električne energije i snabdijeva 20.000 domaćinstava. 
- Na obje strane postoji spremnost za strateško povezivanje, trenutno analiziramo moguće modele. Otvoreno je više 
mogućnosti - rekao je predsjednik Uprave Elektro Celja, Rade Knežević. 
RWE je prošle godine ušao na slovenačko tržište električne energije, a Kelag je u Sloveniji već prisutan preko kompanije 
Interenergo koja ima u vlasništvu više hidroelektrana na području bivše Jugoslavije.

DANAS

RS: Vjetropark Trusina na mreži sljedeće godine
Izgradnja prvog vjetroparka u Republici Srpskoj na planini Trusini, kod Nevesinja, u koju će britanska kompanija “Kermas” 
uložiti oko 150 miliona maraka, trebalo bi da bude završena sljedeće godine.
Petar Đokić, ministar industrije, energetike i rudarastva RS, rekao je da je koncesija za izgradnju vjetroelektrane Trusina, 
kod Nevesinja, dodijeljena preduzeću “Eol prvi” prije nekoliko godina.
- Tek sada smo u fazi da mogu govoriti o tome da je koncesionar krajnje ozbiljan i da je u zadnjih nekoliko mjeseci dostavio 
vrlo uvjerljive dokaze da radi na realizaciji ovog projekta. I prema dinamici koja je posljednji put izložena na sastanku, oni 
će ovaj objekat završiti u 2017. godini - rekao je Đokić.
Strateški partner preduzeća “Eol prvi” za izgradnju vjetroparka je firma “Kermas”. Vjetropark Trusina će proizvoditi godišnje, kako se očekuje, oko 160.000 mega-
vat-sati električne energije, što u prevodu znači da će prvi vjetropark u RS snabdijevati oko 40.000 domaćinstava ili grad sa oko 160.000 ljudi.

Vjetropark će imati 17 turbina na Trusini ukupne instalisane snage od 51 megavat. Visina vjetroturbina biće 84 metra s promjerom krilnog rotora od 112 metara.

ENERGETIKA.BA

REGION
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OBJEKTIV
NOVI WEB PORTAL EPCG SVE POPULARNIJI

Korisnički servisi 
dali najbolje 
rezultate

Filip Vojinović
Savremeni web portal EPCG

WeB portal elektroprivrede crne gore (WWW.epcg.com) zaBilježio je odlične rezultate prethodne go-
dine. u 2015. godini posjetioci su pregledali 1.595.000 stranica na našem portalu, dok su značajno una-
prijeđene i aktivnosti na društvenim mrežama.

Svaka ozbiljna kompanija u svijetu veliku pažnju posvećuje on-line komunikaciji sa svojim 
kupcima. Savremeni web portali i nalozi na društvenim mrežama obavezan su vid komuni-
kacije sa kupcima, koji značajno utiče na rezultate kompanije. Elektroprivreda Crne Gore je 
jedna od kompanija koje prate savremene trendove, pa je prošle godine pokrenula novi, znatno 
savremeniji web portal, a i pojačala svoje aktivnosti na društvenim mrežama, posebno Face-
book-u.
Društvene mreže su posljednjih godina preuzele primat kao osnovni mediji putem kojih ljudi 
dobijaju informacije (88% korisnika interneta se oslanja na Facebook kao glavni izvor informa-
cija). U Crnoj Gori internet koristi 59,4% ljudi (369.220), dok Facebook profil ima 49% stanov-
nika. Penetracija mobilnih telefona je čak 172% (EU prosjek – 132%).
Da je naša kompanija napravila pravi potez puštanjem u rad novog web portala, kao i sa aktiv-
nijim učestvovanjem na društvenim mrežama najbolje svjedoče statistički podaci.
Za samo godinu dana, broj posjeta portalu uvećao se za 55 odsto, sa 257.000 na 397.000.  U 
2015. godini posjetioci su pregledali 1.595.000 stranica na našem portalu (u prosjeku po 4 stra-
ne) i prosječno su se zadržavali 3 minuta. Čak 66,4% korisnika je portal posjetilo više puta 
(returning visitors).
Ono što je značajno uticalo na posjećenost i rastuću popularnost portala jeste mogućnost kre-
iranja naloga  i na taj način potrošači mogu da provjere visinu računa i istorije potrošnje, kao 
i da aktiviraju servise (SMS info i Ebill). Te stranice su i najposjećenije na sajtu, koje bilježe 
oko 30% ukupnih posjeta. Zanimljivo je istaći da je trend pristupa portalu sa mobilnih i tablet 
uređaja u velikom rastu, pa je na taj način portal u 2015. godini posjetilo 30,43% korisnika u 
odnosu na 18,15% u 2014. godini.
Elektroprivreda Crne Gore je značajno unaprijedila svoje aktivnosti i prisustvo na društve-
nim mrežama, pa tako zvanična Facebook stranica bilježi veliki rast posjećenosti. Naime, u 
septembru je imala oko 700 pratilaca, dok ih je danas preko 5.000. Putem naše zvanične Fa-
cebook stranice kupci se informišu o svakodnevnim planiranim isključenjima, kampanjama, 
nagradnim igrama, kao i svim bitnim informacijama iz svijeta energetike. Takođe, potrošači 
mogu da postave pitanja, a odgovore dobijaju u nakraćem mogućem roku. Iskustva korisnika 
za ovakakav vid komunikacije su jako pozitivna. 
U saradnji sa kolegama iz Centra za brigu o korisnicima FB strana EPCG sve više prerasta u 
on-line korisnički servis, što je u skladu sa svjetskim trendovima.

Posjeta portalu (2015)

Posjeta portalu (2014)

Posjeta portalu po uređajima (2014)

Posjeta portalu po uređajima (2015)
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EPCG i u 2015. podržala razne projekte u zajednici

DRUŠTVO

Elektroprivreda Crne Gore je kompanija koja već više od vijeka, obavlja-
jući svoju osnovnu djelatnost, doprinosi i razvoju crnogorskog društva. 
Nagrada Privredne komore za društveno odgovorno poslovanje i naci-
onalna nagrada ISKRA za korporativnu filantropiju, samo su neke od 
najvećih priznanja koje potvrđuju da smo na pravom putu. 

Tokom 2016. godine nastavili smo sa praksom filantropskih aktivnosti, i 
za svoje opredjeljenje dobili smo zahvalnice i priznanja. Tu je, prije sve-
ga, zahvalnica Ekonomskog fakulteta za uspješnu dugogodišnju sarad-
nju i podršku ostvarenju strateških ciljeva,  zatim zahvalnica za podršku 
Međunarodnom festivalu lutkarstva, kao i zahvalnica za doprinos u 
humanitarnom radu i učešću u humanitarnoj akciji NVO Banka hrane 
“PODARI RADOST“ posvećenoj djeci sa smetnjama u razvoju. 

Zahvalnicu smo dobili i od organizatora LAKE FEST-a za podršku 
koju od početka pružamo ovom  muzičkom festivalu. Podsjetićemo da 
je naša kompanija  u 2015. godini bila i ponosni sponzor Vaterpolo i 
Košarkaškog saveza Crne Gore, muzičkog festivala BEDEM FEST, da 
smo učestvovali u akcijama pošumljavanja NVO Forum MNE. EPCG 
je finansirala i  boravak petnaestoro djece Doma “Mladost“ iz Bijele na 
Vučju u avgustu, a  učestvovala je i u kupovini defibrilatora za Dom sta-
rih u Bijelom Polju. Donacija, koja je obilježila 2015. godinu, svakako je 
podrška obnovi zatvorenog bazena u Nikšiću.

Priznanja i zahvalnice za 
filantropske aktivnosti

„Davati novac je jednostavna stvar koja je u moći svakog čovjeka.  
Ali, odlučiti kome dati, koliko i kada, i u koje svrhe i kako,  

niti je u moći svakog čovjeka, niti je jednostavna stvar.“ 
ARISTOTEL

Eleonora Albijanić

Zahvalnica 
Ekonomskog 
fakulteta

Organizatori 
Lake fest-a 
uručili za-
hvalnicu za 
podršku festi-
valu  
(foto: Željko 
Šapurić)

Sa dodjele 
zahvalnice 
za doprinos 
u humani-
tarnom radu 
“Podari  
radost“
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Priznanje Elektroprivredi Crne Gore za društvenu odgovor-
nost u oblasti dobrovoljnog davalaštva krvi za 2015.godinu

DRUŠTVO

Laskavo priznanje, prije svega namijenjeno humanistima zaposlenim u našoj kompaniji, koji nesebično 
daju dio sebe za zdravlje, sreću i život ljudi u ime EPCG primio je rukovodilac Sektora za internu komuni-
kaciju u Direkciji za odnose sa javnošću, Mitar Vučković, inače predsjednik Kluba dobrovoljnih davalaca 
krvi Elektroprivrede Crne Gore. 
Ovo je bila druga godina za redom kako se naša kompanija našla u društvu onih koji su prepoznati po 
društveno odgovornom odnosu i izuzetnom doprinosu u razvoju i afirmaciji dobrovoljnog davalaštva 
krvi u našoj zemlji. Pored EPCG, priznanje Zavoda za transfuziju krvi Crne Gore za 2015.godinu zaslu-
žilo je još dvadesetak crnogorskih kompanija, NVO te ustanova i institucija koje se bave humanitarnim 
radom.
Na prigodnoj svečanosti u Zavodu za transfuziju krvi Crne Gore, 24. decembra  2015.godine, dobitnici-
ma je čestitala direktorica Zavoda, prim. dr Gordana Rašović.  Tim povodom dr Rašović je istakla: 
„Svrha ovog događaja je odavanje javnog priznanja kompanijama, institucijama i organizacijama koje su 
u sklopu svog društveno odgovornog poslovanja prepoznale ovu humanu djelatnost - dobrovoljno dava-

laštvo krvi,  dali mu značajno mjesto i uvrstili ga u svoje redovne aktivnosti. Vašim dosadašnjim radom na polju razvoja dobrovoljnog 
davalaštva krvi u Crnoj Gori prepoznati ste kao ključni partner transfuziološke službe sa zajedničkim ciljem postizanja jednakosti svih 
građana u dostupnosti ovog nezamjenljivog lijeka od Pljevalja do Cetinja, od Herceg Novog do Ulcinja. Želim da Vam odamo priznanje 
što ste samoinicijativno prepoznali ovu aktivnost kao dio vašeg društveno odgovornog odnosa prema zajednici. Pozivamo i sve one 
koji vam se do sada nijesu pridružili da slijede vaš primjer i postanu dio ove naše porodice okupljene na istom zadatku, koja je na opšte 
zadovoljstvo svakim danom sve veća.“

Zasluga za razvoj 
i afirmaciju 
humanosti

zahvaljujući aktivnostima kluBa doBrovoljnih davalaca krvi epcg, naša kompanija je drugu godinu za 
redom zaslužila priznanje zavoda za transfuziju krvi crne gore. u okviru desetak akcija u 2015.godini 
prikupljeno oko 360 jedinica krvi, dok su članovi našeg kluBa u podgorici i Beranama na početku ove 
godine donirali još 56 jedinica životne tečnosti.

http://intranet.int.epcg.co.me

AKCIJE KLUBA EPCG NA POČETKU OVE GODINE
U  Podgorici i Beranama 56 jedinica krvi
Klub dobrovoljnih davalaca krvi Elektroprivrede Crne Gore ambiciozno je krenuo i 2016.
godini. Krajem januara, u akciji koju je uspješno organizovala podružnica FC Distribucija 
u Podgorici prikupljeno je 16 jedinica dragocjene tečnosti. 
 Podgoričkim distributerima početkom februara pridružile su se i kolege, dobrovoljni 
davaoci iz distributivnog regiona 3 u Beranama. U akciji koju je obilježilo i učešće jednog 
broja novih dobrovoljnih davalaca i članova našeg Kluba, prikupljene su 32 jedinice krvi. 
Inače, humanisti iz tog distributivnog regiona krajem decembra prošle godine prikupi-
li su još osam jedinica životne tečnosti. Akcija dobrovoljnog doniranja krvi i prigodno 
druženje nakon nje, bili su zgodna prilika da se dvojici članova našeg Kluba: Vukomiru 
Radičeviću, inače koordinatoru podružnice u Regionu 3 i Ljubiši Radeviću, uruče Plakete 
Crvenog krsta Crne Gore za 40. davanje životne tečnosti.
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SVIJET
U Abu Dabiju održan svjetski samit o budućnosti energetike
U Abu Dabiju je od 20. do 22. januara održan svjetski samit posvećen ob-
novljivim izvorima energije, energetskoj efikasnosti i čistim tehnologijama 
pod nazivom “World Future Energy Summit“.
Riječ je o događaju koji je okupio predstavnike vlada i vodećih svjetskih 
institucija u raspravi o energetskim izazovima budućnosti, a organizovan 
je u okviru “Nedjelje održivosti Abu Dabija“. Na ovogodišnjem samitu uče-
stvovalo je oko 30 hiljada delegata iz 150 zemalja svijeta.
Na konferencijskom dijelu samita Svjetska banka predstavila je inicijativu 
pod nazivom “Žedni energije“ (Thirsty energy). Riječ je o inicijativi kojoj je 
cilj pomoći vladama da se pripreme za izazove nedostatka vodnog resursa 
koji bi mogli uticati na energetsku budućnost.
Znatne količine vode potrebne su u gotovo svim procesima proizvodnje 

energije - od hidroenergije do termalnih postrojenja, ekstrakcije goriva i proizvodnje usjeva za biogoriva. Danas više od 780 miliona ljudi 
nema pristup pitkoj vodi, a preko 1,3 milijarde ljudi nema pristup električnoj energiji. Istovremeno, procjene pokazuju da će do 2035. 
globalna potrošnja energije porasti za 35 odsto, a potrošnja vode u energetskom sektoru za 85 odsto. Klimatske promjene biće izazov za 
upravljanje vodnim i energetskim resursima zbog sve češćih vremenskih događaja kao što su poplave i suše. Inicijativa “Thirsty energy“ 
nastoji osvijestiti energetski sektor kako bi se smanjila osjetljivost energetskih projekata na ograničenja količine vode. Stečena iskustva u 
pojedinim zemljama pokretači inicijative koriste za pomoć zemljama sa sličnim izazovima.
Abu Dhabi Fund for Development iznio je podatke o svojim ulaganjima u obnovljive izvore energije u zemljama u razvoju, s naglaskom 
da je riječ isključivo o projektima koji smanjuju negativni učinak konvencionalnih izvora energije. Riječ je o investicijama u saradnji sa 
Međunarodnom agencijom za obnovljivu energiju (IRENA) u milionskim iznosima (primjera radi u 2013. za održivi razvoj Maroka u 
sljedećih pet godina odobren je kredit u vrijednosti 5 milijardi američkih dolara).
Na izložbenom dijelu samita predstavljeni su industrijski sektori poput energetske efikasnosti, fotonaponskih sisema, solarne termalne 
energije, inteligentnih mreža, hidroenergije, koncentrisane solarne energije i dr.

ZELENAZONA.HR

Japan gradi najveću plutajuću solarnu elektranu
Japanske kompanije “Tokyo Leasing” i “Kyocera” udružile su se u projektu za iz-
gradnju najveće plutajuće solarne elektrane na svijetu. Plutajuća elektrana imaće 
13,7 MW, a biće izgrađena na Jamakira brani. Kompanija “Kyocera” je ranije naja-
vila izgradnju slične elektrane od 7,5 MW. Očekuje se da će ovaj projekat koji će 
činiti 51.000 solarnih panela proizvoditi 16.170 MW/h električne energije godiš-
nje, što je dovoljno za napajanje blizu 5.000 domaćinstava.

Projekat izgradnje plutajuće solarne elektrane bi trebalo da bude završen do marta 
2018. godine, prenose svjetski mediji.

Solarne elektrane su veoma korisne, jer solarni paneli u vodi daju bolje rezultate 
nego na zemlji. Zbog ovih panela, koji će zaustavljati sunčeve zrake da udaraju 
u vodu, biće usporen rast algi. Ovakve elektrane već postoje u Indiji i Australiji.

EKAPIJA.COM

OIE: Danska postala svjetski rekorder
Energija vjetra u Danskoj činila je 42,1 odsto ukupne potrošnje električne energije u 
2015. godini, što je blizu zacrtanog cilja od 50 odsto do 2020. Kako prenose tamošnji 
mediji, time je Danska postavila novi svjetski rekord u proizvodnji energije iz obnovlji-
vih izvora. U 2015. vjetroturbine su u Danskoj proizvele 18,7 odsto ukupne potrošnje 
električne energije. Godine 2010. učešće vjetro energije je poraslo na 22 odsto a 2014. 
na 39,1 odsto.
Međutim, Danci ne koriste svu energiju iz obnovljivih izvora za domaću potrošnju. Ve-
liki dio energije se prodaje Njemačkoj, Švedskoj i Norveškoj.
Sa druge strane, Danska kupuje hidroenergiju iz Norveške, solarnu iz Njemačke a nu-
klearne kilovate kupuje iz Švedske.

ELEKTROENERGETIKA.INFO
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Kostarika: Tokom 2015. godine 99% energije iz OIE
I dok mnoge nacije još uvijek raspravljaju o načinima kako smanjiti zavisnost o fosilnim go-
rivima te usporiti globalno zagrijavanje, nekoliko zemalja već je nekoliko svjetlosnih godina 
ispred “konkurencije“. Jedna od njih je i mala Kostarika koja je tokom 2015. godine čak 99 
odsto svojih energetskih potreba zadovoljila uz pomoć obnovljivih izvora energije. Kostarika 
je za dostizanje ove impresivne brojke iskoristila dostupne prirodne resurse kao što su brojni 
vodopadi i geotermalni izvori za izgradnju hidroelektrana i geotermalnih elektrana. Vladini 
predstavnici najavljuju nova ulaganja u ove i druge sektore čiste energije te se nadaju kako će 
2016. godinu završiti sa ciljem pokrivanja 100 odsto godišnjih energetskih potreba iz obnov-
ljivih izvora energije.
Vjetar, biomasa i solarna energija takođe su zanimljivi budući izvori energije za ovu srednjeameričku zemlju, a osim pokrivanja potreba za 
električnom energijom, Kostarika se nada u potpunosti eliminisati fosilna goriva iz prevoza do 2021. godine te tako postati u potpunosti 
CO2 neutralna zemlja. Građani Kostarike objeručke su prihvatili spomenute promjene budući da je zbog njih tokom 2015. godine cijena-
električne energije pala za 12 odsto sa naznakama daljeg pada cijena.

ENOVOSTI.BA

Indija gradi najveću svjetsku nuklearnu elektranu
Indija i Francuska planiraju sagraditi šest reaktora u budućoj NE Jaitapur, objavio je visoki 
predstavnik indijske vlade. On je kazao kako je, prema prvom planu, bila predviđena gradnja 
dva reaktora, ali da je sada dogovoreno da francuska kompanija “Areva“ izgradi šest reaktora. 

U toku su pregovori o tome, a očekuje se da će biti uspješno završeni tokom ove godine i da će 
izgradnja započeti 2017. Prema projektu, NE Jaitapur bi trebalo da ima 9900 MW i mogla bi 
biti najveća nuklearna elektrana na svijetu.

ELEKTROENERGETIKA.INFO

EDF u velikoj rasprodaji?
Francuski EDF razmišlja o prodaji imovine vrijedne više od šest milijardi eura tokom ove 
godine. Francuska elektroprivreda posebno razmišlja o prodaji udjela u osam britanskih nu-
klearnih elektrana, vrijednog tri milijarde eura, kako bi finansirala gradnju dva nuklearna 
reaktora nove generacije (EPR) u Britaniji. 
Potencijalni kupci mogli bi biti kineske kompanije s kojima je EDF u partnerstvu od NE 
Hinkley point C. EDF je najavio reviziju svojih termoenergetskih kapaciteta na ugalj u konti-
nentalnoj Evropi i proizvodnju fosilnih goriva van Francuske.

ENERGOPORTAL.INFO

Odobreno najveće spajanje u energetici u posljednjih 20 godina
Više od 80% dioničara holandsko-britanskog naftnog diva “Royal Dutch Shell“ glasalo je za 
odluku o spajanju s velikom britanskom kompanijom “BG Group“. Time su odobrili odluku 
“Shell-ove“ uprave o sedam milijardi dolara vrijednoj akviziciji “BG Group-a“, a čelnik “Shell-a“ 
navodi kako to označava početak novog poglavlja u radu kompanije. 
Ipak, očekuje se da će se zbog toga u 2016. godini otpustiti oko 10 000 zaposlenih obje kom-
panije širom svijeta, a troškovi poslovanja sniziti za 4 mlrd. dolara. Uzimajući u obzir planove 
obje kompanije, “Shell-ov“ ovogodišnji proračun za investicije biće 33 mlrd. dolara, za 2 mlrd. 
dolara ili 5,7% manje od prvog plana za 2016 godinu. Razlog za to su niske cijene nafte i naftnih 
proizvoda, što je naftne kompanije ostavilo bez dovoljno kapitala za projekte. 

ENERGETIKA-NET.COM

Živahna trgovina na evropskoj berzi energije (EEX)
Najznačajnija evropska berza energije EEX imala ja jako dobru po-
slovnu 2015, sa porastom volumena trgovanja električnom energi-
jom za 62 odsto, dok je trgovanje forward ugovorima za isporuku 
gasa raslo za 110 odsto. 
EEX grupa proširila se na Powernext i EPEX SPOT, koji su u pot-
punosti konsolidovani 2015, kao i Gaspoint Nordic, a predstavljeni 
su i novi proizvodi. Ukupni volumen trgovine lani je iznosio 2.537 
TWh, što je tri puta više od ukupne njemačke potrošnje električne 
energije. Rekordni volumen od 3.061,5 TWh prodat je na Power 
Spotu i Derivates Marketu, što je 57% više nego godinu prije.

ENERGOPORTAL.INFO
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SLOBODAN – BOBO TANASIJEVIĆ, KOORDINATOR GLAV-
NOG FINANSIJSKOG DIREKTORA 

ŽIVOTNA PRIČA

Život je 
stalno 
usavršavanje
Olivera Vulanović

Slobodan  Tanasijević

Slobodan – Bobo Tanasijević, koordinator 
glavnog finansijskog direktora,  1974. godi-
ne završio je Ekonomski fakultet u Podgo-
rici, tadašnjem Titogradu, ali je kao dijete, 
kasnije i kao mladić, gajio pravu strast pre-
ma čitanju provjerenih vrijednosti klasične 
literature. Tokom školskih raspusta znao je 
da pročita i dvadesetak romana. Pravo mje-
sto za čitaoca tog uzrasta, u to vrijeme, u 
Nikšiću je bio Dom pionira koji se nalazio 
u gradskom parku, lijepom zdanju koje pri-
pada kompleksu Dvorca Petrovića. Inače, 
Bobo je do pete godine života rastao okru-
žen ljepotom starih zdanja i gradskih zidi-
na, u metropoli kulture i ljepote, drevnom 
Dubrovniku, gdje je rođen kao oficirsko 
dijete, u porodici koja se, logikom očevog 
poziva, često selila. Tako su se obreli u Nik-
šiću, gdje su našli stalni dom.

Bobo se prisjeća da se u vrijeme njegovih 
dječačkih dana nije dozvoljavalo da dje-
ca dangube i budu prepuštena ispraznosti 
života bez interesovanja. Dom pionira je 
zato širom otvarao vrata i ljubiteljima šaha 
i likovne umjetnosti, a Bobo je, osim prema 
sportu, koji je, takođe bio važan dio nje-
govog života, imao afiniteta i prema ovim 
disciplinama. Ove sekcije, kako su se tada 
zvale, djecu su duhovno profilisale, tako da 
je Bobo, zaljubivši se u umjetnost, kasnije 
priželjkivao da studira arhitekturu. Iz po-
rodičnih razloga arhitektura je otpala pa se, 

umjesto na spoju nauke i umjetnosti, na 
kojem počiva arhitektura, Bobo zadržao 
na nauci. Upisao je i završio kao odličan 
student Ekonomski fakultet.

Kao ozbiljan i odgovoran mladi čovjek, 
Bobo je odmah počeo da radi, najprije 
u nikšićkom Trgotekstilu gdje je proveo 
trinaest godina, uglavnom na mjestu di-
rektora. Dvije godine radi u gradskom 
Medicinskom centru kao finansijski di-
rektor, a zatim prelazi u poznato spoljno 
– trgovinsko preduzeće onoga vremena, 
čuveni Monteks. Čujemo da je Monteks 
bio preteča modernog načina poslovanja 
i atraktivno mjesto za rad svakog ekono-
miste koji je htio da uči i napreduje. Bilo 
je zadovoljstvo, kaže on, raditi u firmi koja 
je imala razgranate poslove po cijelom svi-
jetu i velike angažmane, naročito u Rusiji. 
Na žalost, od trenutka kad su bivšoj državi 
uvedene ekonomske sankcije, Monteks, 
kao svjetska firma više nije mogao da po-
sluje. Životne okolnosti Boba vode za ko-
mercijalnog direktora Robne kuće Nikši-
ćanka, koja je radila u sastavu Robnih kuća 
Beograd. U teškim danima inflacije, i ona 
je prestala sa radom.

Od 1997. godine, Bobo svoj stalni radni 
angažman pronalazi u Elektroprivredi, 
tačnije u HE Perućica, gdje počinje kao fi-
nansijski rukovodilac. Za direktora Sekto-
ra za ekonomske poslove EPCG postavljen 

je 2002. godine, a po dolasku italijanskog 
partnera u našu kompaniju, preduzeća 
A2A, 2009. godine, nalazi se na poslovima 
direktora RFK. Danas je na mjestu koordi-
natora glavnog finansijskog direktora.

Kao mlad, naš sagovornik se odmah našao 
na čeonim pozicijama u svim preduzećima 
u kojima je radio, ali, kaže, bio je spreman 
da permanentno uči, usavršava se i prati 
sva dešavanja u ekonomskoj sferi. Da bi 
to postigao odrekao se mnogih privatnih 
zadovoljstava, a porodica je morala da trpi 
njegova odsustva. Veliku podršku pružila 
mu je supruga Branka koja je, kaže, podni-
jela lavovski dio obaveza u godinama kad 
se podizalo njihovo troje djece koji su da-
nas uspješni i nezavisni ljudi.

 Iako djeluje vitalno i mladoliko, Bobo će 
uskoro postati penzioner. Raduje se što će 
imati više vremena za unuku, a planira, 
pored neizostavnog čitanja, da upražnjava 
još jednu svoju veliku ljubav. To su puto-
vanja na koja je i do sada često odlazio sa 
suprugom. Posebno su zainteresovani za 
drevne kulture Mediterana. U potpunsti se 
slaže sa rečenicom jednog rimskog filozo-
fa koja glasi: Svijet je knjiga, a oni koji ne 
putuju pročitaju samo jednu stranu. Naš 
sagovornik je pročitao mnoge, a, ono što je 
najvažnije, čini nam se da je razumio nji-
hovu ljepotu.
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MARKO JANKOVIĆ, DIPL.MAŠINSKI INŽENJER U  
HE „PERUĆICA“  

MLADE SNAGE

UVIJEK GLEDAM 
U BUDUĆNOST  

Olivera Vulanović

Kad je 2012. godine završio Mašinski fakultet u Podgorici, Marko Janković nije ni 
sanjao da će već sljedeće godine početi da radi u HE „Perućica“. Iako je bio odličan 
student, iz lične skromnosti sebe nikad nije vidio u velikoj, moćnoj kompaniji. No, 
slučaj je htio da se pojavi konkurs za prijem pripravnika i Marko je odlučio da pokuša.

Danas je, zahvaljujući svojoj marljivosti i stručnim kvalitetima, stalni radnik najsta-
rije crnogorske hidroelektrane, trenutno na mjestu inženjera za mašinske poslove. U 
procesu prilagođavanja i učenja praktične strane posla, sa zahvalnošću ističe ulogu 
mentora i šefa Mašinske službe, Dragomira Blagojevića. On je, kaže, osoba koju može 
da pita sve i da uvijek dobije stručno mišljenje ili kolegijalan i prijateljski savjet. Pri 
tom ne zaboravlja da pomene ostale inženjere i cjelokupno osoblje elektrane koji su, 
po njegovom mišljenju, u prvom redu dobri ljudi, a, zatim, i veoma verzirani u svom 
poslu. Svi su bili tu, pri ruci, kad je Marko, kao najmlađi među njima, upoznavao elek-
tranu.  

Marko Janković

Odmah je uvidio da je proučavanje nekog mašin-
skog dijela kao crteža u knjizi mnogo apstraktnije 
znanje od praktičnog. Praksa mu je pojednosta-
vila neke probleme i otvorila vidike. Nastoji da 
što bolje upozna elektranu jer su, kaže, ljudi od 
krucijalanog značaja za sistem. Nijedna mašina, 
ma koliko bila savršena, ne može bez stalne ljud-
ske brige i nadzora. Svakim danom stiče sve više 
iskustva sa kojim, prirodno, raste i njegovo profe-
sionalno samopouzdanje.  

Sa sasvim drugačijim emocijama kretao je, među-
tim, na svoj prvi, pripravniči radni dan, sredinom 
januara 2013. godine. Jutro je bilo kišovito i mrač-
no kad se prvi put zaputio na „Perućicu“ nemajući 
pojma ni odakle polazi autobus, niti gdje ide. U 
sivilu zimskog dana i radna perspektiva djelovala 
je neprivlačno i neizvjesno. Nakon tri godine vri-
jednog rada i posvećenosti, Marko danas ističe da 
mu je u HE „Perućica“ sve podjednako interesan-
tno. Nastoji da se uključi u što više oblasti jer još 
uvijek nema konkretan referat. Očekuje da će na-
slijediti jednog od kolega kojima se bliži penzija.

Takozvano „uhljebljenje“, siguran i dobar posao, 
mnogima je ugušilo dalje ambicije. Marko nije 
zaspao „na lovorikama“. Želeći da se usavršava,  
prijavio je magistarsku tezu sa temom iz oblasti 
mehanike fluida koja se dotiče i HE „Perućica“. 
Tema je prilično kompleksna, radi se o prelaznim 
procesima koji su i najopasniji sa stanovišta sta-
bilnosti sistema. Ovako komplikovana tema odu-
zima mu i slobodna poslijepodneva i vrijeme za 
omiljeni, rekreativni džoging jer Marko smatra da 
kvalitet rada na nekom polju zavisi od toga daje-
te li sebe cijelog, ili polovičnog. Takav je bio i kao 
učenik i student što je uvijek rezultiralo odličnim 
ocjenama za koje kaže da ne moraju značiti ništa, 
osim što sigurno svjedoče o nečijoj ozbiljnosti i 
posvećenosti. 

Marko ne priča puno o sebi, kaže da ga prošlost 
ne zanima, odmah je zaboravlja, gleda u novo, u 
budućnost. Na pitanje da li će u budućnosti mo-
rati da bira između nauke i praktičnog rada, kaže 
da, za sada „gura“ oba pravca, a vrijeme će doni-
jeti odgovore. Možda mu neki od odgovora stignu 
u postojbini njegovih predaka, u slikovitom selu 
Grabovici kod Šavnika, u miru netaknute prirode, 
dok na skoro 1400 m nadmorske visine, ponekad 
odmara preko ljeta ne zaboravljajući sasvim i na 
zakone ravnoteže i strujanja fluida.
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STRUČNI PRILOG

Procedura analize rizika zasniva se načelno na slijede-
ćim koracima:
1. Sistematska procjena prijetnji za dio sistema od 

značaja, uradjena na jednom od dva raspoloživa 
principa

2. Kvalitativnom 
3. Kvantitativnom
4. Procjena težine posljedica
5. Procjena vjerovatnoće otkaza

6. Formiranje matrice rizika

U najjednostavnijem obliku izrada matrice rizika se 
zasniva na definisanom skupu prijetnji i korespon-
dentnih posljedica u slučaju nastanka predefinisanih 
prijetnji, bilo da se radi o pojedinačnoj pojavi ili pojavi 
grupe prijetnji. Definisanje skupa prijetnji zasniva se 
na ekspertskim znanjima i dobrom poznavanju fizikal-
nosti sistema čijim održavanjem se želi upravljati. 

U smislu izrade matrice rizika, kao jednostavnog alata 
za rangiranje rizika, za svaki predvidjeni kvar, potreb-
no je vjerovatnoću pojave kvara, na elementu sistema 
izraziti kroz:
• Kvantitativno predvidjanje prijetnji:
• Matematička definicija vjerovatnoće 

𝑃(𝑥)=𝑝;𝑝𝜖𝑅∧0<𝑝<1 – realni broj sa vrijedno-
stima izmedju 0 i 1, koji se pridružuje slučajnom 
događaju 

ili

• Kvalitativno predvidjanje prijetnji:
• V (velik); S (srednji); M (mali), H (high); M (me-

dium); L (low)
• C (Critical); S (Serious); Mo (Moderate); Mi (Mi-

nor); N (Negligible)
• Pridruživanje brojčane vrijednosti konkretnom 

uticaju u zavisnosti od ranga: 5; 4; 3; 2; 1

Sličan postupak se sprovodi i za odredjivanje teži-
ne posljedice zbog nastanka specifičnog kvara. Vrste 
kvarova, njihove vjerovatnoće pojave kao i težine po-
sljedica uzrokovanih pojavom tih kvarova potrebno je 
organizovati u odgovarajuću matricu. U tom smislu 
potrebno je prethodno izvršiti rangiranje izloženosti 
štetnostima ili opasnostima koje prijete sistemu u toku 
unaprijed definisanog eksploatacionog perioda.

Tabela 1. Kvalitativni i kvantitativni opis izloženosti 
prijetnjama

Takodje je potrebno definisati odgovarajuću listu de-
talja (ček lista) koje je potrebno provjeriti, a koji rezul-
tati bitno determinišu stanje opreme za koju se rizik 
od nastanka kvara procjenjuje. Jedan primjer ove liste 
koji se odnosi na provjeru stanja stubnih mjesta dat je 
u Tabeli 2:

ODRŽAVANJE NA 
BAZI RIZIKA U 
ELEKTRODISTRIBUTIVNIM 
SISTEMIMA(III)

Autor: Dr Velimir Strugar, šef službe za nove tehnologije u FC Proizvodnja EPCG

Dr Velimir Strugar
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Tabela 2. Lista za prikupljanje podataka za daleko-
vodno stubno mjesto

Stanje ispunjenosti tehničkih zahtjeva definisanih od-
govarajućim pravilnikom o održavanju EDS determi-
niše i kvanitativni rang koji se dalje može koristiti u 
proračunu rizika (Tabela 3):

Tabela 3. Tabela ispunjenosti tehničkih zahtjeva

Na osnovu ovih kvantifikatora moguće je kreirati ma-
tricu vjerovatnoće nastanka neželjenog dogadjaja kao 
proizvod odgovarajućih rangova za svako polje pona-
osob (Tabela 4):

Tabela 4. Matrica vjerovatnoće nastanka neželjenog 
dogadjaja

Rangovi vjerovatnoće nastanka neželjenog dogadja-
ja u posmatranom slučaju su iskazani u opsegu od 1 
do 25, a kvalitativni opis vjerovatnoće i kvantitativni 
rang su prikazani u Tabeli 5.

Tabela 5. Rang matrica vjerovatnoće nastanka neže-
ljenog dogadjaja

Značenje kvalitativnog opisa vjerovatnoće pojave kva-
ra iz gornje tabele je kako slijedi:

Naredni korak u procjeni rizika obuhvata kvantifikaciju i 
kvalitativni opis posljedica koje štetni dogadjaj (kvar) na 
specifičnom dijelu sistema može da uzrokuje (Tabela 6):

Tabela 6. Rang težine posljedice izazvane neželjenim 
dogadjajem

Krajnji rezultat postupka procjene rizika je kreiranje 
matrice rizika. Primjenom ove matrice odredjuje se 
rang rizika kao proizvod ranga vjerovatnoće nastan-
ka neželjenog dogadjaja i ranga težine mogućih po-
sljedica. U matrici rizika prikazan je način ocjenjiva-
nja rizika koji se sastoji od ova dva faktora. Korisno 
je definisati pet nivoa rangiranja za vjerovatnoću i za 
posljedice. Kvalitativan opis vjerovatnoće i posljedice 
prikazan je u Tabeli 7.
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Tabela 7. Matrica rizika 

Svaki rang vjerovatnoće i posljedice korespondira sa 
unaprijed dodijeljenom brojnom vrijednosti. 

Tabela 8. Rang matrica rizika

Uočava se da jedan isti rang rizika korespondira sa više 
rangova vjerovatnoće pojave kvara, jer se kvantifika-
tori rizika dobijaju kao proizvodi ranga vjerovatnoće i 
ranga posljedice. U zavisnosti od kvantitativnog ranga 
rizika (od 1 do 5) treba odrediti i korpus aktivnosti koje 
je potrebno sprovesti za svaki rang posebno. U Tabeli 8 
se nalazi jedan od predloga akcija.

Važno je napomenuti da ne postoji linearna zavisnost 
izmedju kvantitativnog ranga rizika i brojne vrijedno-
sti rizika izračunatog iz definicije rizika. U tom smsilu 
i jeste izvršeno grupisanje rizika u odgovarajuće razre-
de, za koje sve vrijednosti rizika važe iste korektivne 
mjere ukoliko se radi o istom rangu rizika. Istina, ovaj 
pristup može značajno ograničiti potpuno upravlja-
nje rizikom ukoliko je stvarno stanje takvo da traži 
primjenu različitih korektivnih mjera za slučaj rizika 
iskazanih različitim brojnim vrijednostima ali koje se 
nalaze u istom rangu. Ipak, ovaj model je primjenjljiv 
u uslovima gdje je ekspertsko znanje raspoloživo i gdje 
postoji kvalitetna iskustvena baza u ljudskim resursi-

ma. Naravno, nakon ovog koraka se aktivnost na iden-
tifikaciji prijetnji i rangiranju rizika ne završava.

Na Slici 2 je dat algoritam permanentnog funkcionisa-
nja procesa procjene rizika od otkaza sistema [7].

Slika 2. Postupak odredjivanja nivoa rizika

Zaključak
Identifikacaja mogućih kritičnih situacija, štetnosti i 
opasnosti koje prijete sigurnosti u radu sistema i odr-
žavanju njegove pune funkcionalnosti su osnovno 
polazište ove metode. Upravo je tu, uz punu podrš-
ku saznanjima dobijenim iz dijagnostičkih izvještaja, 
ključna uloga visokostručnih i na iskustvu izgradjenih 
kadrova u svakoj ED kompaniji. Jasno je da je njegova-
nje ljudskih resursa u ovoj oblasti od vitalnog značaja 
za prosperitet svake kompanije.
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SA SVIH MERIDIJANA
Podvodno eko “selo”  

budućnosti
Belgijski arhitekta Vinsent Kalebo predstavio je ambi-
ciozni plan niza podvodnih eko-sela. Njegov projekat 
“Aequorea“ prikazuje samoodržive, spiralne morske 
nebodere prekrivene šumama mangrova, koji se pru-
žaju do dna okeana.

Svaki morski neboder biće konstruisan od reciklirane 
plastike koja pluta po Tihom okeanu. Pored stambe-
nog prostora, u “Aequorei“ će se nalaziti i naučne labo-
ratorije, kancelarije, hoteli, sportski tereni i farme.

Zgrade od čak 250 spratova prostiraće se do dubine od 
1.000 metara, a za piće će se koristiti desalinizovana 
voda. Mikroalge bi trebalo da razgrađuju organski ot-
pad, a svjetlo bi se dobijalo bioluminiscencijom.

Kalebo se već ranije proslavio svojim ekscentričnim 
projektima koje ukazuju na moguće buduće smjerove 
razvoja arhitekture. Tako je nedavno dizajnirao zgradu 
koja liči na krila leptira. On je predstavio i plan samo-
održivog plutajućeg grada nalik na lotusov cvijet koji 
bi trebalo da riješi problem rasta nivoa svjetskih mora.

croenergo.eu
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IT SVIJET

Pet digitalnih 
trendova  
u 2016. godini

Veća uzajamna povezanost kanala komunikacije, naglašen per-
sonalizovaniji sadržaj, umrežavanje - “Internet of Things”, veća 
pažnja na bezbjednosni aspekt u samom dizajnu i virtuelna stvar-
nost, pet su ključnih digitalnih trendova koji će obilježiti 2016. 
godinu, zaključeno je nakon analize koju je sprovela švajcarska 
softverska kompanija “Namics”, na čelu sa Jurgom Štukerom. U 
pitanju su trendovi koje će malo koja kompanija moći da zaobiđe 
u budućnosti, a koji će prije svega uticati na još prisnije umreža-
vanje sa krajnjim korisnicima.
1. Iskustvo korisnika - doživljaj brenda prelazi na Omni kanal 
Vidimo reklamu za neki proizvod na televiziji, dodatno ga istra-
žimo na internetu pomoću telefona ili tableta, a zatim ga naruči-
mo u online prodavnici. Ovaj obrazac će sve veći broj potrošača 
slijediti u budućnosti. Neće biti prekida između kanala kojima 
dolazimo do proizvoda, već isključivo kontinuirano doživljavanje 
brenda koji u svakom trenutku, na svim kanalima posjeduje iste 
karakteristike, odnosno šalje nam iste poruke i informacije. 
2. Individualizam postaje pravilo - reklama i sadržaj su perso-
nalizovani
Ukoliko na internetu pretražimo, na primjer, cipele za snijeg, ne-
djeljama kasnije pojavljivaće nam se oglasi za iste proizvode. Me-
đutim, više bi nam značilo da se poslije ovakve kupovine počnu 
pojavljivati slični predmeti kao, na primjer, rukavice. Isto važi i za 
sadržaje na veb-sajtovima: umjesto da odgovore na pretragu poje-
dinačnog korisnika, obično svaki korisnik dobija istu informaciju. 
To će se ove godine promijeniti. Analizirajući podatke o kori-
sniku, veb-oglasi i sadržaji postaće znatno personalizovaniji. Ko 
bude analizirao podatke o ponašanju korisnika na svom veb-sajtu, 
moći će da obezbijedi specifičan sadržaj iz konteksta pretrage ko-

risnika, odnosno, korisnici će moći da, zahvaljujući svojoj istoriji 
pretraga i online ponašanja, dobiju odgovarajući sadržaj. Pored sa-
mih veb-sajtova trebalo bi naravno koristiti i druge online i offline 
kanale za prikupljanje podataka.

3. “Internet of Things” - kompanije će imati više izvora podataka
Skoro milijardu objekata već je međusobno umreženo - “Internet 
of Things” sve više dobija na značaju. Nakon što su načinjeni prvi 
koraci na ovom polju prostim uvezivanjem, na primjer, vaše kuće 
i automobila, u 2016. godini razvoj ovog koncepta biće zasigurno 
nastavljen. Usko povezana s ovim konceptom biće i želja kompa-
nija da prikuplja podatke iz sve više i više izvora, a zatim koristeći 
njih kreira nove vrijednosti u svom poslovnom lancu. Upotreba 
tehnologije će biti presudna za analizu mase informacija prikuplje-
nih u cilju zadovoljavanja potreba krajnjih korisnika. Osim toga, 
dalji razvoj ovog koncepta stvoriće nove metodološke zahtjeve, a 
samim tim i nove vrste radnih mjesta, poput stručnjaka za obradu 
podataka (data scientist).
4. “Security by Design” (bezbjednost po dizajnu) - o bezbjednosti 
softvera se razmišlja već u procesu njegovog razvijanja
Kroz postepeno umrežavanje industrije kompanije postaju ranjivije. 
Da bi se umanjio potencijalni rizik, u budućnosti će veoma važno 
biti uzimanje u obzir sigurnosnog aspekta, i to već u procesu razvi-
janja proizvoda i softverskih rješenja. Ključna riječ ovdje biće “Secu-
rity by Design” odnosno bezbednost po dizajnu. Cilj ovog pristupa 
je da se stvori sigurnija sredina u okviru koje se nove tehnologije 
mogu razvijati. Samo uz dosljedan dizajn i informisanost korisnika 
se može postići visok nivo sigurnosti. U većini slučajeva su nedosta-
tak znanja ili neoprezno ponašanje korisnika najveća slabost.
5. Virtuelna stvarnost - virtuelna digitalna iskustva doživljava-
ju preporod
Virtuelna stvarnost je postala pogodna za masovnu proizvodnju. 
Sa jeftinim alatima kao što su “Google Cardboard” (kartonski 
nosač za telefone), koji pretvara svaki pametni telefon u naočare 
za virtuelnu stvarnost, ona će postati dostupna široj publici. Za 
kompanije je ovo mogućnost da još više približe fizičko i digital-
no iskustvo, odnosno, da se obrate korisniku još intenzivnije. Polje 
primjene je veoma široko i prostiraće se od video igara i obučava-
nja zaposlenih (posebno u proizvodnim delatnostima), do daljeg 
razvoja proizvoda i komunikacija.

ekapija.com
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ZORAN RAKOČEVIĆ, – IZVRŠNI RUKOVODILAC DIREKCIJE 
ZA PRAVNE POSLOVE

IZ DRUGOG UGLA

Preći 
sopstvene 
granice

Olivera Vulanović

S obzirom da smo Zoranu Rakočeviću, izvršnom rukovo-
diocu Direkcije za pravne poslove, najavili da će ovo pred-
stavljanje biti neformalno, iz privatnog ugla, znajući da se 
aktivno bavio sportom, očekivali smo, u prvom redu, priču 
o mnogobrojnim trofejima koje je osvojio dok se, svojevre-
meno, uspješno bavio streljaštvom.

Dočekala nas je, međutim, topla priča o dvogodišnjem unu-
ku Petru koji je,  zajedno sa cjelokupnom familijom, najvaž-
nija „činjenica“ Zoranovog života. Ni sjećanje na desetak 
medalja dobijenih pogađanjem pokretnih i nepokretnih 
meta ne može konkurisati ushićenju koje Petrovo ime izazi-
va na licu našeg sagovornika. Uostalom, kaže Zoran, sve ih 
je on, igrajući se, zaturio po kući. 

Medalje su, međutim, dostojne respekta. Zoran je bio prvak 
Crne Gore i vicešampion Jugoslavije u streljaštvu. Imao je čast 
da bude međunarodni streljački sudija na Evropskom prven-
stvu u ovom sportu. Iako je kao dijete bio zainteresovan za 
sve sportove i kasnije se mnogima i bavio, slučaj je htio da mu 
streljaštvo donese najbolju reputaciju. Naime, strelište je bilo 
blizu Zoranove kuće. Od prvog dana kad je iz radoznalosti 
tamo otišao, osjetio je da psiho – fizički pripada ovom sportu. 
Specifičnost streljaštva leži u tome što se takmičar bori sam sa 
sobom i sopstvenim psihičkim ograničenjima. Želi da pređe 
sopstvene granice i nadmaši samog sebe. Ko to savlada, savla-
dao je i konkurenciju. 

Nije, međutim, sve išlo „glatko“ sa sportom. Opasan „pro-
tivnik“ bila je škola, ponajviše gimnazija, iako je Zoran bio 
uzoran đak. Umjesto u školi, često se nalazio iza škole, na 
turnirima u košarci, malom fudbalu, rukometu. Sve je volio 
i u svemu se snalazio. Dječačke godine vezane su i za odla-
zak na selo, u Trebaljevo, kod Kolašina gdje mu je živio stric, 
strasni sportski ribolovac. Tako su Zoran i njegov brat Milan 
postali zaljubljenici u „nadmudrivanje“ sa ribom i posvećeni 
sportski ribolovci. Zoran ovu pasiju, gdje je važna vještina 
ribolovca i boravak u prirodi, a ne ulov jer se riba, uglav-
nom,vraća u vodu, gaji do danas, već pedesetak godina. 

U ovoj atraktivnoj disciplini naročito je važna fizička spre-
mnost. Zoran kaže da ne postoji pećine ni krša koje nije 
upoznao loveći na Morači i Tari, sve do Šćepan Polja. Dnev-
no je prelazio i do desetak kilometara u borbi sa brzacima i 
teškim terenom. Ispitujući svoje moći, stigao je, prije nekoli-
ko godina i do ekstremnog ribolova, glasovitog lova na tune. 
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MUDRE 
MISLI
Ne možeš birati kako ćeš i kada umrijeti;  

jedino možeš izabrati kako ćeš živjeti u ovom trenutku.
Joan Beaz

Želiš li biti voljen, voli i budi vrijedan ljubavi.
Benjamin Franklin

Nada je dobar doručak, ali loša večera.
Francis Bacon

Niko nikad nije nekoga pokušao povrijediti,  
a da za uzvrat i sam nije bio povrijeđen, ovako ili onako, prije ili poslije.

William George Jordan
Grubost je pokušaj slabića da bude jak.

Matthew Casey
Sumnje kojima se prečesto prepuštamo brzo se ostvare.

Frances R. Havergal
Neke se bitke moraju voditi više puta da bi se dobile.

Margaret Tatcher
Svi mi živimo pod istim nebom, ali nemamo isti horizont.

Konrad Adenauer
Bol je neizbježna, patnja je, međutim, stvar izbora.

Kathleen Casey
...dati dio sebe, dati ga drugom, ljudski je i nježno  
i nikad nam ne uzima onoliko koliko nam vraća.

Thomas More
Stvari ne vidimo onakvima kakve jesu, nego onakvima kakvi smo mi.

Talmud
Ljubav je dovoljno strpljiva da izdrži mane koje ne možemo izliječiti.

J. Jelinek
Čovjek prima onakvu ljubav kakvu daje.

John M. Templeton

tanja.nikcevic@epcg.com

Sa šestočlanom ekipom iz Podgorice osvojio 
je treće mjesto na Kornatima, u Hrvatskoj. 
Poslije borbe duge sat i po, Zoran je sop-
stvenim snagama, odbijajući pomoć, ulovio 
tunu tešku 64 kilograma. Bilo je to iskustvo 
za pamćenje.

Snaga adrenalina, opet pri prelasku sopstve-
nih granica, vodila je Zorana  prilikom oda-
bira svih poduhvata. Zajedno sa prijateljima 
uživao je u osvajanju kanjona Nevidio. Ime 
koje još jače asocira na ekstremne napore 
kojima se čovjek izlaže u jednom od najne-
pristupačnijih kanjona Evrope, glasi Nevi-
đbog, kako ga starosjedioci zovu. Nije nas 
iznenadilo što ga ni kanjon Tare nije zanimao 
kao obična turistička ruta već isključivo kao 
divlja avantura. U namjeri da doživi atipično 
iskustvo, sa društvom je odabrao  kasnu je-
sen za splavarenje, ovoga puta u najdubljem 
kanjonu Evrope, kad su brzaci najveći. Za 
jedan dan su prešli preko 90 kilometara, od 
Mojkovca do Šćepan Polja. Danas vrti gla-
vom i kaže da su znali šta ih čeka, možda se 
ne bi upustili u ovu opasnu igru sa prirodom. 
Supruga Maja, čija je uloga da „podnosi“ sve 
ove Zoranove ljubavi, ali i da toleriše njihovo 
višesatno prisustvo i na televiziji, nije se našla 
među ljubiteljima ekstremnih iskustava, ali 
zato jesu sinovi, Nemanja i Vukašin koji su od 
oca naslijedili ljubav prema sportu.

Iako se Zoran u Elektroprivredi bavi odgo-
vornim poslom, čovjek njegove energije stiže 
sve. Vikend doživljava kao ventil od poslov-
nih obaveza koje trenutno podrazumijevaju 
rad na hiljadama pravnih predmeta. Sa dru-
govima uživa pored vode, „liječeći“ se od 
umora sportskim ribolovom. Brzaci, slapovi, 
divlje rastinje, ambijent je koji garantuje lije-
pe misli i psihički balans. Razgovori o poslu i 
politici su isključeni.

Prije vikenda, međutim, postoji „kultni“ dan, 
a to je petak, kad se već četrdeset godina, 
kontinuirano, sastaje sa svojim društvom iz 
gimnazijskih dana. Tu su i njegovi najbolji 
drugovi, bivši rukometaši „Budućnosti“, Vu-
jošević i Dragović, Bobo i Miro. U trenucima 
opuštanja voli da „sa svojom ekipom“ čuje 
dobru, „jugonostalgičnu“ muziku, da uživa 
u čaši vina, u odabranom prostoru i dobroj 
atmosferi. 
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SPORT I REKREACIJA
KOŠARKAŠI NIŽU POBJEDE

Košarkaška ekipa EPCG u 2016. godini upisala je dva trijumfa u Bi-
znis ligi i učvrstila se na drugoj poziciji. Ono što raduje je sve bolja 
igra naše ekipe, a tome su doprinijeli i novi igrači u timu.

EPCG je u nastavku takmičenja savladala dvije nezgodne ekipe. U 
prvom kolu nakon zimske pauze EPCG je nadigrala Telenor, dok je 
u osmom kolu pala i CKB banka.

Iako je naša ekipa bila oslabljena neigranjem prvog centra, Miljana 
Vukotića, u potpunosti smo nadigrali Telenor sa 39:27.

Izostanak prvog strijelca nadomjestili su debitanti i novi igrači u 
našoj ekipi, pripravnici Pavle Grbović i Luka Prodanović. Grbović 
je odigrao sjajno u odbrani, a i bio je najefikasniji u ekipi EPCG 
sa 11 poena. Zahvaljujući sjajnoj odbrani naša ekipa je u prvom 
poluvremenu primila svega četiri poena.

Telenor je pokušao da se vrati u nastavku, a nalet protivničke ekipe 
trojkom je zaustavio Đoko Banović. Nakon toga EPCG je uspješno 
privela meč kraju i tako upisala šestu pobjedu u Biznis ligi. 

Do sedmog trijumfa stigli smo protiv CKB banke. U uzbudljivom 
meču kvalitet naše ekipe je presudio. Pored solidnog protivnika u 
prvom dijelu meča morali smo da se borimo i protiv sudija. Nepra-
vedne sudijske odluke uticale su na igru, pa je CKB imala prednost 
od 19:15 nakon prve dvije četvrtine.

Istina, igra u odbrani nije bila na pravom nivou, a i šut nije služio 
našu ekipu. Sa druge strane košarkaši CKB-a su bili precizni, čak 
su pogađali i neke nemoguće šuteve u posljednjim sekundama na-
pada.

Međutim, u nastavku je sve došlo na svoje, pa čak i suđenje. Sudije 
su nakon brojnih protesta sa naše klupe, posebno trenera Vladimi-
ra Bojičića, popustile i uspostavile pravedan kriterijum.

Što se tiče same igre briljirali smo u odbrani u trećoj četvrtini. Pro-
tivnik je ubacio svega tri poena, a EPCG 16. Šut je proradio, pa smo 
kontrolisali igru i u četvrtoj, da bi na kraju slavili sa 38:28. Treba 
pomenuti da je naša ekipa bila oslabljena neigranjem prvog pleja, 
Miodraga Erakovića.

Najefikasniji u pobjedničkoj ekipi bio je Miljan Vukotić sa 13 po-
ena, dok je poen manje dao Pavle Grbović, koji je bio sjajan u od-
brani tokom cijelog susreta. Bojan Đordan je upisao osam poena, 
po dva Luka Prodanović i Jovan Brkuljan, dok je Žarko Drašković 
postigao jedan poen.

Nakon osam odigranih kola u Biznis ligi Crne Gore EPCG je druga 
na tabeli sa samo jednim porazom. Od naše ekipe jedino je bolja 
Agencija za nadzor osiguranja, koja ima maksimalan učinak.

Marko Burić

Sa meča EPCG - CKB

EPCG sve bolja u Biznis ligi
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SPORT I REKREACIJA
UČINAK FUDBALSKIH EKIPA

Klub malog fudbala EPCG ima dobar učinak u 2016. godini nakon 
tri odigrana kola u Amaterskoj ligi malog fudbala Nikšić, dok KMF 
ED Podgorica niže odlične rezultate.
EPCG je upisala pobjede protiv Opštine i Ozrinića, kao i poraz od 
Pivare.
EPCG je savladala Opštinu sa 5:4. KMF EPCG je odlično odigrao 
u prvom poluvremenu i sa prednošću od 3:0 otišao na odmor. U 
nastavku je naša ekipa uspjela da sačuva prednost i na kraju slavi sa 
5:4. Dvostruki strijelac za EPCG bio je Ivan Čolaković, dok su se po 
jednom u listu strijelaca upisali Mihailo Aleksić, Draško Radojičić 
i Slavko Bijelović.
Novu sjajnu partiju pružili smo protiv Ozrinića. Klub malog fud-
bala EPCG sa čak 11:4 savladao je odličnog protivnika u 15. kolu 
Amaterske lige malog fudbala u Nikšiću.
EPCG je u potpunosti nadigrala protivnika i zasluženo došla do 
ubjedljivog trijumfa. Naš tim je predvodio raspoloženi Ivan Čola-
ković, koji je četiri puta matirao protivničkog golmana. Uz Čolako-
vića istako se i Aleksić sa tri pogotka.
U listu strijelaca po jednom su se upisali Bijelović, Đukić, Radojičić 
i Tomić.
Nakon tog trijumfa stigao je i prvi poraz u 2016. Pivara je bila bo-
lja sa 5:2. Naša ekipa je bila oslabljena neigranjem nekoliko važnih 
igrača, ali i pored toga dugo smo parirali protivniku, a kod 3:2 ni-
jesmo imali ni sreće da izjednačimo i potpuno se vratimo u igru.
Igrali smo ofanzivno do kraja, što je Pivara iskoristila i iz kontri po-
stigla dva brza gola za konačnih 5:2. Strijelci za našu ekipu bili su 
Aleksić i Čolaković.
Trener ekipe, Dragan Goranović, izjavio je da je zadovoljan igrom 
u 2016. godini te da očekuje da će ekipa nastaviti u istom ritmu u 
nastavku takmičenja.
EPCG je u nikšićkoj ligi odigrala 14 mečeva, a sakupila je 24 boda 
- osam pobjeda i šest poraza. Treba istaći i da je naš golgeter Ivan 
Čolaković najbolji strijelac lige sa 17 pogodaka.
Klub malog fudbala ED Podgorica niže samo pobjede u 2016. godi-
ni. U Minifudbal ligi Podgorica odigrana su dva kola, a naša ekipa 
savladala je San Mames i Eurozox / NO-MI.
ED Podgorica savladala je San Mames sa 4:2. Dva gola za našu eki-
pu postigao je Bracan Popović, dok su se u listu strijelaca upisali 

Marko Burić

EPCG upisala  
dvije pobjede i poraz,  
ED Podgorica 
nezaustavljiva

Svetislav Janković i Bojan Mugoša.
Protiv ekipe Eurozox / NO-MI ED Podgorica je bila još ubjeldjivija 
- 4:1. U listu strijelaca upisali su se Milan Jovanović, Bracan Popo-
vić, Svetislav Janković i Miladin Radović.
Na tabeli Grupe B ED Podgorica je 12. sa 21. bodom. Naše kolege 
upisale su šest pobjeda, tri remija i pet poraza.
Prije nastavka takmičenja u Minifudbal ligi odigranis u prvi mečevi 
Kupa Crne Gore. ED Podgorica plasirala se u četvrtfinale. Naše ko-
lege savladale su u prvom kolu Komšiluk Pub Stari Aerodrom sa 6:2.
Dva gola u pobjedi naše ekipe postigao je Miladin Radović, a po 
jednom su se upisali Milan Jovanović, Bracan Popović i Dejan 
Smolović, dok je Goran Raičević postigao autogol.
U narednoj rundi ED Podgorica iznenadila je SD Zagorič sa 3:1. 
Miladin Radović je ponovo bio dvostruki strijelac, dok se upisao i 
Bracan Popović.
U osmini finala nadigrana je ekipa Polimje Murino/Veterani sa 3:2, 
za koju nastupa doskorašnji reprezentativac Crne Gore, Miodrag 
Džudović. Željko Mrvaljević, Miladin Radović i Vladimir Ivanović 
bili su strijelci za ED Podgorica.
Kako kažu iz ekipe ED Podgorica optimisti su da će izboriti što bo-
lje mjesto pred početak plej-ofa. Naporno treniraju, a istakli su da 
ne izostaje ni podrška izvršnog rukovodioca FC Distribucija Zo-
rana Đukanovića, kao i rukovodioca Regiona 2, Jagoša Pupovića.
Ekipu je, inače, od početka decembra prošle godine preuzeo Dra-
žen Mujović, pravnik u Regionu 2. Od dolaska novog trenera KMF 
ED Podgorica nije zabilježila nijedan poraz.
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SPORT I REKREACIJA
EPCG  GENERALNI POKROVITELJ VATERPOLO I  
PLIVAČKOG SAVEZA CRNE GORE 

foto priča sa evropskog prvenstva u vaterpolu - Beograd 2016, na kojem je crna gora osvojila sreBrnu 
medalju.

Foto: www.wpolo.me

VI STE NAŠE 
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SAVJETI  LJEKARA

Šetnja i 
usporavanje

dr Biljana Savić, specijalista interne medicine i nutricionista 
Ordinacija Balans, Nikšić, Mrkošnica br. 1 
+382 40 21 38 97; +382 67 26 09 97

Ova zima nam je dala bonus i samo ponekad nas podsjeti  da vri-
jeme  njene vladavine  još uvijek traje, a  da smo se možda malo 
nepromišlljeno opustili.

Poslije jedne  osvježavajuće šetnje po prohladnom vremenu, dobro 
dođe da se popije nešto fino i toplo. Meni su lijepo poslužili čaj od 
domaćeg planinskog bilja, slobodan sastav, sa kolutićima đumbira 
i  cvjetićem nevena – da mu da posebnu energiju . Uz čaj je došao 
med na tanjiriću; med je bio posut cimetom. 

Nisam stavila med u čaj, već sam grickala ljutkasti đumbir i sladila 
ga medom sa mirisnim cimetom.

Đumbir – odličan za poboljšanje probave, stimuliše cirkulaciju, 
olakšava stanja tipa prehlade, gripa, bronhitisa, gušobolje, bolova u 
kostima i mišićima. Jača, stabilizuje, vraća optimizam, pouzdanje, 
koncentraciju i pamćenje.

Cimet – moćno sredstvo u zaštiti od infekcija; stimuliše cirkulaci-
ju, reguliše varenje, kod žena ciklus. Opušta, umanjuje stres i men-
talni umor; vraća energiju i dobro raspoloženje. Grije duh i tijelo.

Zar nije sasvim dovoljno  razloga da se sa zadovoljstvom popije 
ovako nešto!?

Evo još jednog predloga,  malo drugačije orijentacije. Karamelizuj-
te šećer i nalijte slatko mlijeko da proključa. U ovaj tradicionalni 
lijek za kašalj sipajte malo ruma. Odličan “provod” za smrznuti or-
ganizam, mada ne mogu da navedem onako dugačak spisak koristi 
kao za čaj sa đumbirom i medom. Mada, možda je i ovo dovoljno!

Koliko vam prija napitak, još će vam više prijati ako ga  pripremite 
i popijete sa drugom iz šetnje. Potrudite se da ovakvim aktivnosti-
ma “zarazite” što više ljudi.

***

Negdje  sam pročitala naslov kako neki restoran brze hrane prelazi 
na pripremu spore hrane. Nažalost, nisam stigla da ga pročitam, 
jer mi se izgubio po ovim savremenim elektronskim uređajima. 

Zato ne znam da li je to bila šala ili zbilja, ali tema je svakako vi-
jedna razmatranja. Ne mislim na to da li će neko i kakvu hranu da 
sprema, već kakvu hranu mi lično jedemo. Da li obraćamo pažnju? 
Da li nam je važno?

I šta je to brza hrana: ona koja se brzo sprema ili ona koja se brzo 
jede ili ona po koju  se opet brzo vratimo i brzo je dobijemo?

Nema ništa loše u tome ako ne trošite puno vremena za pripremu 
hrane. Priznajem da se moja kuhinja bazira na  toj filozofiji. Tako 
ostaje više vremena za neke druge aktivnosti koje nam znače, a što 
je važnije, veća je vjerovatnoća da će kraćom termičkom obradom 
namirnice da sačuvaju više dobrih sastojaka (ukoliko nije drugačije 
propisano, naravno). 

Ali, ima lošeg u tome ako se jede brzo (to bi bilo gutanje u letu). 
Često se ne obraća pažnja na to šta jedemo i na koji način jede-
mo. Kada uz obrok čitamo novine, telefoniramo, dopisujemo se, 
gledamo televiziju ili radimo na računaru. Ili vodimo neke teške 
rasprave.

Tako ne uspijevamo da uzmemo sve što hrana može da nam da, 
jer je obrok višeznačni  ritual, a ne samo sipanje goriva u rezervoar.

Kada se jede brzo i obavlja još usputnih poslova, može da se propu-
sti prilika da se primijeti da smo uzeli dovoljno  hrane. Na taj način 
uzmemo  više nego što nam je potrebno. Nastavak znate.

Znači, nije važno kojom brzinom ste spremili hranu. Bitno je da 
je obrok  mudro osmišljen, da je ukusan, da vi uživate u njemu, 
možda u vama dragom društvu, naročito ako ste svjesni svega toga. 
Na prvi pogled je mnogo detalja, ali kada se jednom sklopi moza-
ik, brzo se  uvide prednosti. Tada i  ne pomišljamo da se vraćamo 
na staro. Tako poštujemo onog  ko je pripremio hranu, čak i ako 
ste  sami svoj majstor. Poštujemo hranu, a najviše sami sebe i svoje 
zdravlje.
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KRF (CORFU)

PUTOPISNA REPORTAŽA

OSTRVO 
ISTORIJE

Tekst i fotografije: Andrija Kasom
svako putovanje, otvara nove vidike, na nama je da li ćemo krenuti u istraživanja ili ćemo se opri-
jedijeliti za ono što nam turističke agencije serviraju. uvijek sam za prvu opciju, izležavanje na 
plažama mi je guBljenje vremena,  kada znam da mjesto u koje sam došao nudi BezBroj mogućnosti 
za aktivan i avanturistički odmor. nikada mi nijesu prioriteti luksuzni hoteli, ekskluzivni resto-
rani… volim da se stopim sa lokalnim stanovništvom, sa mjestom njihovog okupljanja, želim da 
živim život kao oni. mnogo se takvim pristupom može i naučiti. od grka sa krfa sam naučio da život 
treBa živjeti lagano i opušteno, Bez jurnjave i trke... oni se nijesu prepustili ludom talasu savreme-
nog života, koji je mnoge odavno zapljusnuo. jednostavni i opušteni, neopterećeni armanijem, d@g, 
skupocjenim telefonima, luksuznim automoBilima… žive lagano, kao da im je svo vrijeme svijeta na 
raspolaganju. ako prihvatimo takav životni stav, svaki dan će nam Biti i ljepši i prijatniji! 

Dobrodošlica koju ću pamtiti
Kako nijesam imao u planu kupanje i sun-
čanje, odlučio sam da idem dalje. Cilj mi je 
bio selo Pelekas, od Gilfade je udaljeno tri 
kilometra. Odlučio sam da krenem pješa-
ka. Takva ideja na pamet može pasti samo 
ludaku, Sunce je žestoko peklo, ali kada 
sam krenuo nije bilo odustajanja. Prvi ki-
lometar, do izlaska na glavni put »uzimao 
mi je dušu« i pored planinarskog iskustva 
u penjanju. Od glavnog puta sve je teklo 
laganice, krivudavi put nije imao velike 
uspone, a predjeli sa stoljetnim stablima 
maslina su me osvajali, sve mi je bilo novo, 
nepoznato... Sa ruksakom na leđima, fo-
to-aparatom u ruci  privlačio sam pažnju 
ljudima koji su prolazili autima, motorima, 

I MIRISA 
MEDITERANA (IIdio)

četvorotočkašima... vjerovatno nijesu navi-
kli da vide turiste koji idu pješke, a ja sam u 
toj šetnji uživao. Brzo se ispred mene poja-
vio bunar i zgrada veoma čudnog izgleda. 
Znao sam da sam na ulazu u selo, koje me 
je privlačilo svakim korakom. Za početak 
sam se uputio glavnom uličicom, spored-
ne sam ostavio za kasnije, i brzo stigao do 
centra sela koji je mali dragulj Krfa. Stare 
kuće, crkve, taverne, kafići...i najljubaznija 
dobrodošlica na koju sam naišao. Zbog vre-
line dana, i znojav i umoran, odlučio sam 
se odmoriti na terasi taverne. Samo što sam 
sjeo, konobarica sa hladnom čašom vode i 
kolačem, prilazi mom stolu i poslužuje me. 
Ovo niđe nijesam doživio, ovi ljudi znaju 
ući čovjeku pod kožu! Zbog srdačnosti i 
ljubaznosti nije mi se išlo sa terase, poslije 
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ispijenog frapea, želio sam nešto prezaloga-
jiti. Odlučio sam se za giros i čuvenu grčku 
salatu, cijene upola jeftinije nego u gradu. 
Ovđe sam osjetio način života lokalnog 
stanovništva. Kako sam ostao bez cigareta, 
otišao sam u radnju da ih kupim (cijene su 
od 3,5-4 eura) i doživio trenutak odušev-
ljenja. Vrata radnje otvorena, unutar nikog 
nije bilo, bio sam začuđen, istovremeno i 
oduševljen saznanjem sa kojim povjere-
njem ljudi žive u ovom selu. Sa suprotne 
strane ulice, obratila mi se starija žena na 
tečnom engleskom jeziku da će odmah 
doći, sa svojom prijateljicom ispijala je kafu 
na terasi taverne. Nevjerovatan osjećaj je 
zavladao u meni, u ovom selu bih mogao 
živjeti! Prodavačicu sam čekao 5-10 minu-
ta, i njenim dolaskom raspričali smo se ko 
da se cijeli život znamo, zaboravio sam da 
su mi stvari, posve sigurne, ostale za sto-
lom u taverni. Vjerovatno smo pričali 10-
15 minuta, pričali bi i više, no konobarica 
iz taverne je došla da vidi što se desilo sa 
mnom?! Kada nam je to kazala, svi troje 
smo se ko ludi smijali. Oni koji su kazali da 
sreću čine male stvari u pravu su, na Krfu 
sam se u to uvjerio bezbroj puta. I da nije 
bilo ljepote sela Pelekas, po ovom događaju 
ću ga pamtiti dok sam živ.  

Dvorac Achilleion simbol jednog 
vremena
Vrelina avgustovskog Sunca, nije jenja-
vala, iz dana u dan bilo je toplije, takve 
temperature ni mještani ne pamte. Meni 
nijesu smetale, volim ljeta i sunčane dane, 
nastavljao sam svoje putošestvije. Sledeća 
destinacija mi je bio dvorac Achilleion, od 
Kerkyra je udaljen osam kilometara, vozio 
sam se plavim autobusom. Skretanjem sa 
glavnog puta, put se nastavljao krivuda-
vom cestom koja se uspinjala kroz masli-
njake  do sela Agios Deka (selo 10 svetaca), 
nastavljajući do sela Gasturi. Tradicionalne 
kuće sa vrtovima atraktivnog i raznoboj-
nog cvijeća, bile su slike koje su me pratile 
do zadnje stanice. Izlazeći iz autobusa, uo-
čio sam impozantnu željeznu kapiju ispred 
koje je bila kolona ljudi i znao sam da sam 
ispred dvorca Achilleion, koji dominira na 
brežuljku. Za ulazak u dvorac izdvojio sam 

8 eura, pravljenjem snimka od čovjeka koji 
je stajao na ulazu, bio sam začuđen, nije-
sam znao svrhu tog gesta, sve do izlaza iz 
kompleksa kada mi je djevojka dala foto-
grafiju, neobičan gest.  

Na ovom mjestu počelo je moje putova-
nje kroz prošlost. Čudan osjećaj straho-
poštovanja budi se u čovjeku kada gleda u 
impozantnu palatu koja dominira svojom 
prisutnošću, okružena čempresima, eg-
zotičnim biljkama, cvijećem... Čak i pri-
je nego što se uđe u palatu, njenu raskoš 
dopunjuju kipovi drevne grčke mitologije 
postavljeni u dvorištu. Najvredniji kip u ci-
jelom kompleksu je  »Dying Achilles« koji 
predstavlja Ahileja kako umirući  pokušava 
ukloniti koplje iz gležnja, kao i njegov kip, 
nevjerojatnih dimenzija, na kojem je pred-
stavljen u trenutku pobjede. Ova raskošna 
palata vodi posjetioca u davna vremena, 
kada su je naseljavali Carica Austrije Elisa-
beth of Bavaria (poznata kao Sissi) i Kaiser 
William II, a jedina zajednička veza im je 
bila divljenje Krfom, Grčkom i njenom 
kulturom. Palata je izgrađena za Caricu 
Elizabetu u kojoj je htjela pobjeći od tra-
gedije, gubitka sina jedinca Crown Prince 
Rudolf of Austria. Nakon njene prerane 
smrti palatu je kupio William II, koji nikad 
nije imao priliku da uživa u njenim ljepo-
tama zbog rata koji je izbio. Tokom Prvog 
i Drugog svjetskog rata palata je napušte-
na i opljačkana od strane neprijatelja, da bi 
joj se nakon godina obnove i restauracije, 
vratila prvobitna ljepota. Opisivanje pala-
te i svih njenih sadržaja zauzelo bi previše 
prostora u ovom putopisu, fotografije neka 
govore umjesto riječi.  

Šetajući dinom imao sam osjećaj da 
sam u Sahari
Ponekad se pitam da li postoji iko ko bi 
mogao slijediti moj tempo na putovanji-
ma?! Stajanja nema, hotel me »vidi« samo 
nekoliko sati dok spavam. Narednog dana 
moja izabrana destinacija je bila plaža Is-
sos, od Kerkyre je udaljena 34 kilometra. 

Velikim dijelom put vodi pored obale, nalik 
našoj Jadranskoj magistrali, nastavljajući 
kroz unutrašnjost, čitavom širinom ostrva, 
pored stoljetnih stabala masline. Na ovom 
dijelu puta, na svakom mjestu đe postoji i 
najmanja plaža izgrađeni su hotelski kom-
pleksi. 

Od autobuskog stajališta u Issos-u, do pla-
že mi je trebalo nekih dvadeset minuta pje-
šaka. Plaža duga pet kilometara, sa žutim, 
sitnim pijeskom osvojila me je prvim viđe-
njem, iako nijesam znao što sve skriva. Kao 
i Gilfadu, obišao sam je od jednog do dru-
gog kraja, i nevjerovatno je kako podsjeća 
na našu Adu, idete duboko, a voda nije ni 
do koljena. Iskreno,  »brčkao«  sam se u 
plićaku, malo plivao, no ni to nije doprino-
silo rashlađenju, nije se znalo đe je toplije u 
vodi ili na plaži. Kako nikada nemam mira, 
krenuo sam u njeno istraživanje. U zaleđu 
plaže izdizale su se gomile pijeska, bilo mi 
je čudno, želio sam se uvjeriti o čemu se 
radi. Ispinjanjem na uzvišenje našao sam se 
u dini. Pijesak sa rijetkim rastinjem prosti-
rao se na sve strane. I pored neizvjesnosti o 
širini dine, poželio sam da vidim na koliko 
prostora se prostire. Vrelina dana je posto-
jala nepodnošljiva. Uspinjanjem na uzviše-
nja, mislio sam da slijedi kraj dine, ali svaki 
put sam bio razočaran, u daljini su postojali 
novi, kao u Sahari. Nijesam htio odustati, 
iako se u meni svakim novim vrhom budilo 
pitanje što ako izgubim orjentaciju u ovom 
prostoru?! Vrijeme je odmicalo, došao sam 
do kraja i našao se na obali jezera Korisson. 
Nevjerovatan prizor i moja beskrajna sre-
ća što sam i ovaj prirodni fenomen vidio. 
Krf je pun iznenađenja, ovom ostrvu ću se 
vratiti!  

Nastaviće se....



NAGRADNO PITANJE U OVOM KOLU:
Kad je počela realizacija Projekta “Registar poslovnih procesa“?

sindikalna organizacija zaposle-
nih epcg (soz), i u ovom kolu, nagra-
dila pet zaposlenih sa po 100 eura, 
a sindikalna organizacija epcg (so) 
pet zaposlenih po 50 eura. tradicio-
nalno, lovćen osiguranje ad oBez-
Bijedilo godišnje osiguranje kuće ili 
stana, dok optika “optotim” pokla-
nja dva vaučera od po 50 eura za ku-
povinu u njihovim oBjektima.

”Budi u toku, budi u igri“36. kolo nagradne igre za zaposlene 

DOBITNICI NOVČANE NAGRADE SO (50 EURA):

1. Svetlana Brajović (OJ Podgorica)
2. Rajko Glušica (HE “Piva”)
3. Vladimir Kodžulović (ED Nikšić)
4. Ratko Perović (HE “Perućica”)
5. Špiro Dedović (OJ Budva)

SOZ 5 PUTA PO 100  
SO 5 PUTA PO 50 EURA

Dobitnicima čestitamo, ostalima više sreće u narednom kolu.

NAPOMENA: Poštovane kolege, obavještavamo Vas da ćemo  u obzir uzimati samo kupone sa tačnim odgovorom na 
nagradno pitanje. Istovremeno, podsjećamo Vas da se, shodno pravilima, učešće u nagradnoj igri obezbjeđuje popunja-
vanjem isključivo jednog kupona.  Svi oni koji budu slali dva ili više kupona, kao i kuponi sa netačnim ili bez odgovora 
biće unaprijed diskvalifikovani!

REDAKCIJA 

KOMISIJA ZA IZVLAČENJE:  
Svetlana Gardašević (SOZ), Rajka Banović (SO) i Miodrag Vuković (Direkcija za odnose sa javnošću)

NAGRADA LOVĆEN OSIGURANJA A.D. PODGORICA

Fuad Talović (TE “Pljevlja”).
VAUČERE OD 50 EURA ZA KUPOVINU U  
OPTIKAMA “OPTOTIM” DOBILI SU:

1. Ranko Pavićević (HE “Perućica”)
2. Jovan Dragićević (Region 7)

DOBITNICI NOVČANE NAGRADE SOZ (100 EURA):

1. Ljubica Doknić (Direkcija za ICT)
2. Zoran Knežević (Direkcija za pravne poslove)
3. Zoran Raonić (TE “Pljevlja”)
4. Radivoje Radošević (HE “Perućica”)
5. Rada Rabrenović (FC Distribucija)



Rješenje skandinavke iz prošlog broja:  
D, M, A, I, Modul, Zen, B, M, Enot, Rabat, Ni, Avatar, 
M, Serjoža, E, N, Lesi, RK, Gaj, Ija.

Pariski modni 
časopis

Stara mjera  
za težinu

Listopad-
ni grm, 
zanovet

Rječni ribari

Okruglo 
slovo

Osjećaj i 
smisao za 

lijepo

Dubinska 
zanese-

nost, 
pospanost

Indijska 
nošnja

19. slovo 
latinice

“Data Link”

Dobar 
holesterol

Srp. ad-
vokat, Toma

“British
Association
of Art Ther-

apists”

Autor: 
Marko Burić

Francuski 
slikar 
Matis

Koja 4 au-
tom. EPCG 
poklanja u 

nagradnoj i.

Magla
na 

engleskom

Grad u Italiji
Inicijali CG 

ambasadora u 
Rusiji

Morske 
životinje
Godina 

(skr.)

Hrvatski 
pjesnik 
Ujević

Elek. otpor

Vrsta 
polumaj-

muna

Amper

CG rukometaš, 
Vuko

Engleski 
književnik, 

Kipling

 

 

  

Tesla je bio star dvanaest godina kada je 
uspio da voljno kontroliše konkretne vizi-
je ispred svojih očiju i zamjenjuje ih dru-
gačijim slikama, ali kako sam napominje, 
nikada nije uspio da pod kontrolu stavi 
iznenadne bljeskove svjetlosti. Oni su se 
obično pojavljivali prilikom nekih opasnih 
situacija ili kad je je bio jako uzbuđen. 

“U nekim momentima viđao sam sav 
vazduh oko sebe ispunjen jezicima živog 
plamena. Njihov intenzitet, umjesto da se 
smanjuje, povećavao se vremenom i dosti-
gao je maksimum kada sam imao dvadeset 
pet godina. U jednoj prilici, doslovno svje-
doči naučnik, “imao sam osjećaj da mi se 
mozak zapalio i da mi malo Sunce sija u 
glavi”.  

“Ovi svjetlosni fenomeni”, piše Tesla u svo-
joj 65-oj godini, “još uvijek se manifestuju s 
vremena na vrijeme, naročito kad mi neka 
nova ideja otvori do tada neslućene mo-
gućnosti, ali su relativno malog intenziteta”. 

U stanjima relaksacije, prije nego što bi za-
padao u san, Tesla je takođe, uvijek imao 
vizije.

SKANDINAVKA

Tesla
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37. kolo nagradne igre za zaposlene “BUDI u toku - budi u igri“

bogat nagradni fond

KAD JE POČELA 

REALIZACIJA PROJEKTA 

“REGISTAR POSLOVNIH 

PROCESA“?


